




3 اقتصادی

وزیر اقتصاد اعلام کرد: 

افزایش 70 درصدی سرمایه گذاری درکشور 
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: امسال کشور رشد اقتصادی مناسب 6 درصدی 
داشته است و آمارها نشان می دهد که بالغ بر 70 درصد در سرمایه گذاری نسبت به 

سال های گذشته رشد داشته ایم. 
مسعود کرباسیان روز پنج شنبه در نشست مشترک شورای اداری شهرستان بم و 
نرماشیر در محل تالار پرستو ارگ جدید بم با بیان اینکه قطب صنعتی خوبی در بخش 

خصوصی وجود دارد، افزود: تورم کشور امسال 9 درصد و تک رقمی شده است. 
وی تاکید کرد: باید سرمایه گذاری را وارد بورس کرد و بازار بورس در استان کرمان 
نیز فعال شود زیرا با این همه توان و ظرفیت استان کرمان فعالیتی در این زمینه نمی 
شود. وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: در زمینه اشتغال روستایی تسهیلاتی به مبلغ 
12 هزار میلیارد تومان با سود 6 درصد در نظر گرفته شده که نزدیک به 200 میلیارد 
تومان تاکنون به دولت ابلاغ شده است و 300 میلیارد تومان نیز بزودی در اختیار دولت 
قرار خواهد گرفت. وی افزود: برای اشتغال باید اقدامی انجام شود و این تصمیم از سطح 

رهبری نظام گرفته شد و همه مسئولان در این زمینه مصمم هستند. 
کرباسیان عنوان کرد: یکی از عوامل اشتغالزایی، مبحث گردشگری است که برای این 
12 میلیارد تومان تسهیلات در نظر گرفته شده است و می توان از همین سرمایه برای 
بحث گردشگری هم استفاده کرد. وی با بیان اینکه در لایحه بودجه 97 برای کشت 
گلخانه ای در تبصره 17 بودجه مجزا پیش بینی شده است گفت: همچنین صندوق 
کارآفرینی امید برای اجرای پروژه های باشگاه ها و زمین های ورزشی حمایت می کند 

و به نحوی این پروژه ها به وزارت آموزش پرورش متصل می شود. 
وزیر اقتصاد افزود: بزودی بدهی مالیاتی دسته بندی و مشخص می شود که چگونه 
باید آن را دنبال کرد و به حتم از منابع طرح های سفر پیگیری می شود. وی در بخش 
دیگری از سخنانش بیان کرد: از قائم مقام سازمان امور مالیاتی می خواهم در خصوص 
امور مالیاتی سخن بگوید و صاحبان مشاغل، حرفه ها و صنعتگران مشکلات مالیات 
ارزش افزوده و اصناف و نحوه استرداد آن را حل کنند. کرباسیان با اشاره به سفر رئیس 
جمهوری که جنبه عملی دارد گفت: بالغ بر بیش از 80 درصد تعهدات سفرهای قبلی 
رئیس جمهوری عملی شده است و مابقی در حال انجام است. وی با بیان اینکه فراتر از 
سفرهای استانی رئیس جمهوری، انجام اقدام های جدید است افزود: یکی از پروژه های 
بزرگ کشور به درخواست آیت الله هاشمی رفسنجانی انتقال آب از خلیج فارس و دریای 
عمان به فلات مرکزی ایران و به خصوص استان کرمان بوده است و تا 2 سال آینده این 
پروژه تا کرمان به بهره برداری خواهد رسید. وزیر اقتصاد و دارایی تاکید کرد: جای مرحوم 

هاشمی رفسنجانی بزرگ مرد استان کرمان امروز خالی است. 
وی گفت: همگی اعضای هیات دولت وظیفه همراهی ریاست جمهوری داشتیم که در 
شهرها و روستاها و بخشهای استان کرمان بیایند و خوشحالم وظیفه شهرستان نرماشیر 
و بم برعهده من است.  کرباسیان افزود: مواردی که در حوزه اختیار من است و احتیاج به 
تصمیم در همین لحظه و در این مکان باشد رخ خواهد داد و آنهایی که باید در پایتخت 
صحبت شود پس از بازگشت به تهران تصمیم گیری خواهیم کرد.  وی بیان کرد: استان 
کرمان سرزمین ارجمندی است و امیدواریم از این منابع خدادادی و سرمایه های موجود 
به خوبی بهره برده و امسال از اقدامات خوبی در حوزه انرژی تجدیدپذیر در این استان رخ 
داده است.  وزیر اقتصاد و دارایی گفت: بالغ بر 8 میلیارد دلار از خط اعتباری اخذ شده در 
استان کرمان در قالب 13 طرح در سفر رئیس جمهوری به مرحله بهره برداری می رسد. 
وی افزود: شهر بم زخمی بر دل همگان است ولی در قالب زلزله بم، به شهری تبدیل 
شده است که صنعت از دل خود بروز داده است و این شهر باوجود ارگ قدیم به دوران 

گذشته و با ارگ جدید به دوران جدید پیوند خورده است. 

رئیس سازمان مالیاتی خبر داد؛

شناسایی 3 هزار مودی مشکوک
 باتراکنش های سنگین

 رئیس سازمان امور مالیاتی کشور گفت: از محل شناسایی بیش از 3000 مودی 
مشکوک با تراکنش های سنگین، حدود 6 هزار و 300 میلیارد تومان مالیات مطالبه 

کرده ایم. 
سیدکامل تقوی نژاد در برنامه متن و حاشیه شبکه سه سیما، با اشاره به برنامه های 
سازمان برای شناسایی مودیان جدید و مبارزه با فرار مالیاتی اعلام کرد: مبارزه با فرار 
مالیاتی عین عدالت است. وی با بیان اینکه هم اکنون 20 درصد مودیان کشور حدود یک 
درصد مالیات کشور را تامین می کنند، گفت: در طی سال های اخیر، تلاش کرده ایم تا 
از فشار مالیاتی بر اصناف و مشاغلی که در تور مالیاتی هستند و حساب و کتاب شفاف 
دارند، بکاهیم و به جای آن سیاست مبارزه با فرار مالیاتی را در اولویت برنامه های خود 
قرار دهیم. رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با تاکید بر مبارزه جدی با همه کسانی 
که از پرداخت مالیات شانه خالی می کنند از جمله دانه درشت ها، گفت: همه کسانیکه 
از امکانات کشور استفاده می کنند به نسبت درآمدی که کسب می کنند باید مالیات 

پرداخت کنند و هیچکس از پرداخت مالیات مستثنی نیست.
تقوی نژاد با بیان اینکه مبارزه با فرار مالیاتی مهمترین رویکرد سازمان امور مالیاتی 
کشور محسوب می شود، اظهار داشت: ما در حوزه فعالیت قانونی مان، خط قرمزی نمی 
شناسیم و کارکنان این دستگاه به عنوان سربازان جهاد اقتصادی، با هر گونه فرار مالیاتی 
مبارزه می کنند. وی از طراحی ساختار جدید نظام مالیاتی با هدف پیشبرد برنامه های 
مربوط به مبارزه با فرار مالیاتی خبر داد و گفت: تشکیل دفتر بازرسی ویژه، مبارزه با فرار 
مالیاتی و پولشویی از جمله مواردی است که در این راستا انجام گرفته و یکی از اقدامات 
موثر این دفتر، اجرای ماده 181 قانون مالیات های مستقیم است که براساس آن هیات 
های بازرسی این دفتر با مجوز قضایی به اقامتگاه قانونی، محل فعالیت مودی و محل 
نگهداری دفاتر، اسناد و مدارک و تجهیزات وی مراجعه کرده و کلیه اسناد و مدارک و 
اطلاعات را مورد بازرسی قرار می دهد. رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور، همچنین 
رسیدگی به تراکنش های بانکی مشکوک را یکی از اقدامات قانونی سازمان برای مبارزه 
با فرار مالیاتی عنوان کرد و گفت: اگر چه در ابتدا اجرای این قانون با فشارهای زیادی از 
جانب افراد و صاحبان نفوذ و قدرت روبه رو شدیم اما ما زیر بار این فشارها نرفتیم و از 
محل شناسایی بیش از 3000 مودی مشکوک با تراکنش های سنگین، حدود شش 
هزار و 300 میلیارد تومان مالیات مطالبه کرده ایم. تقوی نژاد اضافه کرد: علاوه بر این، 
براساس قانون، کلیه دارندگان اطلاعات هویتی، معاملاتی، مالی، پولی، اعتباری، دارایی ها 
و اموال و املاک مودیان، از جمله وزارتخانه ها، دستگاه های دولتی، نهادها، شهرداری ها، 
بانکها و موسسات مالی و اعتباری، سازمان ثبت اسناد و املاک کشور و سایر دستگاه های 

ذیربط، موظفند اطلاعات مورد نیاز را در اختیار این دستگاه قرار دهند.
 

فائو اعلام کرد؛ 

دریاچه ارومیه با حمایت مالی ژاپن
 احیا می شود 

سازمان خواربار و کشاورزی سازمان ملل متحد )فائو( اعلام کرد: برنامه یکپارچه 
مدیریت پایدار منابع آب در حوضه آبریز دریاچه ارومیه با حمایت مالی دولت ژاپن و با 

همکاری ستاد احیای دریاچه ارومیه اجرا می شود. 
سازمان خواربار و کشاورزی سازمان ملل متحد )فائو( روز پنجشنبه از بررسی پروژه 
احیای دریاچه ارومیه، کم آبی و کشاورزی پایدار ایران توسط گروهی از کارشناسان 

بین المللی در حوزه نظام های اجتماعی-اکولوژیکی خبر داد. 
بنا به اعلام این سازمان که مقر آن در رم پایتخت ایتالیا قرار دارد، هدف از این اقدام، 
فراهم آوردن زمینه بررسی چالش های پیچیده ناشی از کمبود آب بویژه در حوضه 
آبریز دریاچه ارومیه است.  بنا به اعلام فائو، موضوع این کارگاه کارشناسی، بحث درباره 
چگونگی کاربرد چارچوب های نظام های اجتماعی-اکولوژیکی در مسائل پیچیده مرتبط 

با کشاورزی پایدار و کاربری اراضی به ویژه در مناطق دچار کم آبی بود. 
پیاده سازی  این کارگاه همچنین پیشرفت های اخیر روش شناختی در حوزه  در 
چارچوب های نظام های اجتماعی-اکولوژیکی در پروژه های عملیات محور مورد بحث قرار 
گرفت.  »حسین شاهباز« مدیر همکاری های بین المللی برنامه احیای دریاچه ارومیه 
در این نشست، یک نمای کلی از برنامه احیای دریاچه ارومیه و چالش های پیش روی 
آن ارائه کرد.  »عزیز البحری« هماهنگ کننده این کارگاه و مدیر فنی ارشد پروژه فائو 
با عنوان »برنامه یکپارچه مدیریت پایدار منابع آب در حوضه آبریز دریاچه ارومیه« 
نیز به تشریح چارچوب اجتماعی-اکولوژیکی برنامه احیای دریاچه ارومیه با تمرکز بر 
یکپارچه سازی اجزای بیوفیزیکی و اجتماعی-اقتصادی، پرداخت. البحری با تشریح وظیفه 
ویژه فائو در این پروژه، بر ضرورت تدوین و بکارگیری یک چارچوب یکپارچه تأکید کرد 
و خواستار ادغام موضوعات مختلف مرتبط با دسترسی و مصرف آب، کاربری زمین و 
انتخاب محصولات، روش های بهینه استفاده از آب و دیگر اقدامات بهینه در تولید و 
بازاریابی غذا با یکدیگر شد.  پروژه فائو اهمیت ویژه ای برای اصلاحات مدیریتی، نهادی و 
سیاستگذاری در فرآیند احیای دریاچه ارومیه قائل است، اصلاحاتی که ذینفعان محلی 
را قادر می سازد پذیرای روش های پایدار و فعالیت های درآمدزای جایگزین باشند تا 
فشار بر محصولات پرمصرف آبی کاهش یافته و به احیای دریاچه کمک شود. شرکت 
کنندگان در این نشست توافق کردند که در آینده پیشنهادات بیشتری درباره اجرای 
بهینه چارچوب نظام های اجتماعی-اکولوژیکی تحت پروژه احیای دریاچه ارومیه ارائه 

شود.  تدوین یک گزارش ویژه پایانی نیز از دیگر موارد مورد توافق در کارگاه بود. 
برنامه احیای دریاچه ارومیه نیز در آینده به عنوان یک مطالعه موردی مشروح در حوزه 

چارچوب های نظام های اجتماعی-اکولوژیکی مد نظر قرار می گیرد.

شنبه -14 بهمن ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4489

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

8 میلیارد دلار منابع برای فعالیت های درون 
صنعت نیاز است

وزیر صنعت، معدن و تجارت فعالیت های اکتشافی را مهم ترین فعالیت های 
معدنی دانست و بیان کرد: کار اکتشاف در دولت دوازدهم به طور جد دنبال 

می شود که به دنبال استفاده از تجربیان جهان در این خصوص می باشیم. 
محمد شریعتمداری عصر 12 بهمن ماه در آئین افتتاح همزمان پروژه های 
مجتمع معدنی و صنعتی گل گهر و طرح های اقتصادی و زیربنایی با حضور 
رییس جمهور با اشاره به اینکه استان کرمان بهشت معادن ایران است، گفت: در 
دولت تدبیر و امید شکوفایی بسیار خوبی در حوزه زمین شناسی خواهیم داشت.
وی به تحقق رشد 8 درصدی کشور اشاره کرده و عنوان کرد: 8 میلیارد دلار 
منابع برای فعالیت های درون صنعت نیاز است که با پیش بینی های صورت 

گرفته تامین آن قطعی است.
 وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه هم اکنون ایران با تولید 30 میلیون 
تن آهن اسفنجی در دنیا در رتبه اول قرار دارد، اظهار کرذ: هم اکنون در حوزه 
تولید فولاد به مرز 32 میلیون تن رسیده ایم که در چشم انداز 1404 باید این 
رقم به 55 میلیون تن برسد، که برای تحقق آن به 12 میلیارد یورو تامین مالی 
نیاز داریم.  وی فعالیت های اکتشافی را مهمترین فعالیت های معدنی دانست و 
بیان کرد: کار اکتشاف در دولت دوازدهم به طور جد دنبال می شود که به دنبال 

استفاده از تجربیات جهان در این خصوص هستیم.
 شریعتمداری زنجیره فولاد را موضوعات مهم برای ایجاد توازن دانست و اظهار 
کرد: 62 درصد فولاد خاور میانه در ایران تولید می شود که بخش زیادی از آن 
در دولت یازدهم و دوازدهم بوده است.  وی افزود: 110 میلیون تن ظرفیت تولید 
فولاد در کشور در دست اقدام است که رشد فیزیکی آن 57 درصد است و با 
بهره برداری از این پروژه ها، مشکل اشتغال کشور تا حدودی مرتفع خواهد شد.
 وزیر صنعت، معدن و تجارت مهمترین اقدام شرکت صنعتی معدنی گل گهر 
را توجه به مسئولیت اجتماعی خود برشمرد و تصریح کرد: یکی از اقدامات 
گل گهر در راستای اجرای مسئولیت اجتماعی ، ایجاد مرکزهای عام المنفعه 

بوده است.

نوبخت اعلام کرد؛

ایجاد یک میلیون و 33 هزار فرصت شغلی
 تا سال آینده 

معاون رییس جمهور گفت: یک میلیون و 33 هزار فرصت شغلی در بودجه سال 
آینده به عنوان مقطعی از یک سال برنامه ششم توسعه در نظر گرفته شده است. 

محمدباقر نوبخت در نشست با کارکنان سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
کرمان گفت: بعد از احیاء سازمان مدیریت و برنامه ریزی، هدف اصلی تعریف شده، 

راهبری و رصد توسعه کشور است.
رییس سازمان برنامه و بودجه کشور با اشاره تعیین رشد 8 درصدی اقتصادی 
کشور در برنامه ششم توسعه گفت: براین اساس می توانیم حدود 950 هزار فرصت 
شغلی در سال ایجاد کنیم که در این راستا برای سال آینده پیش بینی ورود 838 

هزار نفر به بازار کار را داریم.
وی افزود: یک میلیون و 33 هزار فرصت شغلی در بودجه سال آینده که مقطعی 
از یک سال برنامه ششم توسعه است، در نظر گرفته شده است و در این راستا 12 
برنامه اجرایی پیش بینی شده که حداقل سرمایه گذاری برای آن حدود 73 هزار 

و 400 میلیارد تومان است.
نوبخت تصریح کرد: باید در مقابله با زلزله به بافت فرسوده توجه کنیم و در 
حوادث اخیر مشاهده کردیم هر جایی محکم ساخته شده بود، خساراتی به آن 
مجموعه وارد نشده بود، لذا قرار شد 100 هزار واحد مسکونی نامناسب را در بافت 
فرسوده نوسازی کنیم که 60 هزار فرصت شغلی در بخش مسکن دیده شده است.

سخنگوی دولت بیان کرد: در بودجه جامع نگر و مسئله محور کار می کنیم و 
مسائلی همچون آب، محیط زیست و ... وجود دارد که اگر به آن نرسیم، به بحران 

خواهیم رسید.
رییس سازمان برنامه و بودجه کشور با بیان اینکه بودجه خنثی نیست و علت 
اینکه یک گروه موافق و مخالف داشتیم، این است که بودجه پیام دارد، اظهارکرد: 
ما برای فقرزدایی و کم کردن فاصله بینی فقیر و غنی در بودجه 97 برنامه های 
خوب و کاربردی را پیش بینی کرده ایم ضمن آنکه برای 71 هزار طرح و پروژه 

ناتمام برنامه داریم و می دانیم به دنبال چه چیزهایی هستیم.

اگرچه برخی کارشناسان اقتصادی معتقدند که علت تحرک در بازار مسکن 
نظام مند شدن نرخ سود بانکی است،اما به همان نسبت کارشناسان دیگری با 
قاطعیت می گویند،افزایش نرخ ارز هم عامل همین نظام مند شدن نرخ سود 

بانکی است.
بازار مسکن ازنیمه دوم سال با تحرک همراه شده به طوری که ماه پایاني فصل 
پاییز افزایش 50 درصدی معاملات را نسبت به آذر سال گذشته تجربه کرد.این 
افزایش میزان معاملات در شرایطی رخ داده که پیش بینی ها از شهریور ماه 

حکایت از افزایش میزان معاملات مسکن در نیمه دوم سال داشت.
البته برخی اقتصاددانان هم پیش بینی کرده بودند که مسکن امسال با جهشی 
در معاملات روبرو خواهد شد. اخیرا مسعود نیلي دستیار اقتصادی رئیس جمهور 
از نظم دهي به نرخ سود در بازار پول به عنوان یکي از دلایل تحریك بازار مسکن 

سخن گفته است.
مرتضی ایمانی راد،اقتصاددان هم معتقد است:» با کاهش نرخ سود بانکی مسیر 

سرمایه گذاری از طریق سپرده گذاری در بانکها کمی تیره و غیر قابل پیش بینی 
شده است. مردم در شش ماهه دوم دیگر با یک انتخاب رو برو نیستند.«

اگرچه ایمانی راد معتقد است که یکی از این بازارهای پرتقاضا برای سرمایه 
گذاری بازار ارز است،اما بازارهای دیگر از جمله مسکن هم این روزها شاهد 
افزایش معاملات است.البته قیمت ها چندان تفاوتی نسبت به ابتدای سال ندارد.

کارشناسان بازار مسکن می گویند این تمایل و تقاضا برای خرید مسکن بخشی 
جنبه روانی دارد و زمزمه این موضوع که احتمال افزایش قیمت مسکن در سال 

آینده وجود دارد.
مثلا حسام عقبایی نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران  اخیرا گفته 
است:» خرید خانه تا پایان سال جاری بهتر از موکول کردن آن به سال آینده 
است؛ به طور قطع نوسانات و افزایش نرخ ارز، طلا و پیش بینی های آتی افزایش 
قیمت حامل های انرژی بر قیمت ها در بازار مسکن تاثیرگذار است و اثر خود را 

در طول زمان نشان می دهد.«

به گفته وی افزایش قیمت در بازار مسکن در مهرماه گذشته انجام شد و 
متوسط رشد نرخ دربازار مسکن در سطح کشور چیزی حدود 14 درصد بود. 
سال آینده تورم و افزایش قیمت ها در سایر بازارها بر بازار مسکن اثر گذار خواهد 

بود.
سود بانکی متهم ردیف اول؟

با توقف  نرخ سود بانکي بر نرخ 15 درصدی و کنترل نرخ سود در بازار اوراق 
بدهي دولت، بازار پول با کاهش نرخ سود موثر سپرده مواجه شده است. از سوی 
دیگر از سررسید موعد پرداخت وام مسکن در صندوق پس انداز یکم به عنوان 

یکي دیگر از دلایل افزایش تقاضا در بازار مسکن یاد مي شود.
 گزارش بانك مرکزی نشان مي دهد معاملات ماهانه آپارتمان مسکوني در آذر 
96 با رسیدن به 17 هزار و 776 فقره 2,50 درصد نســبت به آذر سال گذشته 
رشد داشته است. این معاملات نسبت به آبان رشد 4,20 درصدی را تجربه کرده 

و آهنگ رشد معاملات در نیمه دوم سال سریع تر شده است. 
در همین حال میانگین قیمت هر مترمربع آپارتمان مسکوني در شهر تهران در 
آذر به 5 میلیون و 90 هزار تومان رسیده که در سال ها ی اخیر بي سابقه است. 
اطلاعات بانك مرکزی حکایت از رشد 14,9 درصدی میانگین قیمت مسکن در 
تهران نسبت به آذرماه پارسال دارد و نشان مي دهد مسکن در تهران در مقایسه 

با آبان ماه 4,1 درصد گران تر شده است. 
در اولین ماه زمستان، بیشترین رشد متوسط قیمت مسکن در مقایسه با دی 
سال گذشته به منطقه پنج تهران با افزایش 4,24 درصدی قیمت ها تعلق داشت. 

سهم این منطقه از معاملات مسکن طي آذرماه 9,14 درصد بوده است.
در همین حال شاخص کرایه مسکن در شهر تهران و در کل مناطق شهری 

نسبت به ماه مشابه سال قبل به ترتیب 8,10 و 7,9 درصد رشد کرده است.
چشم انداز بهار آینده بازار مسکن

بازار مسکن در سه ماهه پایانی سال،داغ است.این را اغلب مشاوران املاک می 
گویند.خرید و فروش رونق گرفته و آپارتمان های خالی برای فروش امیدوارتر 
شده اند.هرچند به نسبت خرید و فروش ساخت و ساز هنوز رونق نگرفته اما 
براساس لایحه بودجه سال آینده کل کشور،با منابعی که برای نوسازی بافت 
های فرسوده در نظرگرفته شده،به نظر می رسد ساخت و ساز هم وارد فاز تازه 

ای شود.
برخی پیش بینی ها حکایت از افزایش قیمت مسکن در سال آینده دارد؛با 
این حال حامد مظاهریان معاون وزیر راه و شهرسازی گفته است:» همانطور 
که در 4 سال گذشته قیمت مسکن آنچنان رشدی نداشته، وضعیت بازار نشان 
می دهد سال آینده نیز قیمت واحدهای مسکونی در کشور افزایش شدیدی 

نخواهد داشت.«
 او تاکید کرده که سیاست وزارت راه و شهرسازی حمایت از مصرف کنندگان 
است و ما مخالف هرگونه سفته بازی و سوداگری در بازار مسکن کشور هستیم.

نظم دهی به نرخ سود موجب  تحریك بازار مسکن می شود 

مسکن به گرانی می اندیشد یا رونق؟ 

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
بموجب اجراییه صادره از شعبه 1 دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه 1 اجرای احکام مدنی قم به شماره 11/96ج /449 - ثبت 
گردیده له آقای سید محمد محمدی علیه خانم زهرا علی محمد محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ /115/200/000 ریال 
در حق محکوم له و مبلغ /5/760/000 ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت پرداخت نماید ، محکوم له در قبال 

طلب خود اتومبیل معرفی کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است
احتراما به بازگشت به شماره 96/ج 0449/11 مورخ 96/09/13 از وسیله نقلیه با مشخصات ذیل واقع در پارکینگ شاهد بازدید 
به عمل آوردم ، که با توجه به میزان استهلاک ، مدل ، وضعیت فعلی قیمت پایه در حال حاضر جهت فروش به مبلغ )به 

عدد(90/000/000    ) به حروف ( نود میلیون    ریال تعیین و اعلام می گردد.

توضیحات:
قیمت تعیین شده بر اساس اینکه بیمه شخص ثالث دارد و چراغ عقب سمت راست شکسته گلگیر عقب سمت راست کمی 

خوردگی و دست پایین خط و خش دارد لحاظ گردید .
و مقرر گردیده موارد فوق الذکر در تاریخ 1396/12/09 ساعت 9/30 الی 10/00صبح به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب 
زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی 
که قصد بازدید از اموال  را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در 
صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد 
دهند واگذار می گردد .برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و ما بقی آن را ظرف یکماه از 
تاریخ مزایده بپردازد. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به این واحد 

مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم -رضا زارعی 
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معمای حق پخش تلویزیونی ورزش
 حق با کیست؟ 

درحالی که فدراسیون فوتبال در سال های گذشته تلاش کرده تا با پیگیری های حقوقی و 
قانونی، از صدا و سیما برای پخش مسابقات فوتبال حق پخش بگیرد، اما برخی از فدراسیون 

های دیگر برای گرفتن آنتن زنده از تلویزیون حتی مبالغی را نیز پرداخت می کنند. 
از اواخر سال گذشته و بدنبال تصویب قانون برنامه ششم توسعه در مجلس شورای 
اسلامی، بار دیگر موضوع پرداخت پول از سوی صدا و سیما به فدراسیون های ورزشی و در 
راس آنها فدراسیون فوتبال که مسابقات آن بینندگان میلیونی دارد، به عنوان حق پخش 
تلویزیونی ورزش مطرح و در مقاطعی داغ شد. بر اساس قانون برنامه ششم توسعه، صدا و 
سیما و وزارت ورزش موظف شده اند طی سال نخست اجرای برنامه موضوع حق پخش 

تلویزیونی را به ویژه برای مسابقات لیگ حل کنند. 
پیش از تصویب لایحه برنامه ششم توسعه، رایزنی های گسترده ای از سوی مجموعه 
وزارت ورزش و فدراسیون فوتبال با نمایندگان مجلس و حتی مجمع تشخیص مصلحت 

نظام شد تا سازمان صدا و سیما مجاب به پرداخت حق پخش مسابقات شود.
هرچند در مردادماه و بعد از برگزاری دومین نشست ویژه مجلس شورای اسلامی با مهدی 
تاج رئیس فدراسیون فوتبال اعلام شد که حق پخش تا روز 20 شهریورماه تعیین تکلیف 

خواهد شد، اما این موضوع همچنان حل نشده باقی مانده است. 
»جیم هانسن« مشاور برنامه ریزی راهبردی فیفا که ماه گذشته به تهران سفر کرده بود، 
در ارزیابی خود از شرایط فوتبال ایران تاکید کرد که یکی از عمده ترین چالش های موجود 
در فوتبال ایران حق پخش تلویزیونی و ساماندهی بازاریابی است؛ در حالی که این موضوع 
70 درصد درآمدهای فدراسیون های فوتبال در سراسر جهان را تشکیل می دهد این رقم 

در ایران بسیار ناچیز است. 
70 درصد درآمدهای فدراسیون های فوتبال، رقم مبالغه آمیزی نیست کما اینکه در پایان 
شهریورماه سال جاری اعلام شد که تلویزیون  اسکای ایتالیا یکی از شبکه های ماهواره ای 
است که پیشنهاد خرید حق پخش این مسابقات به ارزش 561 میلیون یورو در فصل را داده 
و این پیشنهاد نیز مورد قبول قرار گرفته است! اما صدا و سیمای ایران حاضر به پرداخت 22 

میلیارد تومان حق پخش فوتبال در فصل های گذشته نبوده است. 
مسئولان فدراسیون فوتبال بارها تاکید کرده اند که صدا و سیما نه تنها با پخش زنده 
مسابقات لیگ برتر و تیم های ملی بیننده های فراوانی را جذب می کند، بلکه از آگهی های 
تبلیغاتی قبل و بعد بازی و همچنین آگهی های زیرنویس نیز بهره اقتصادی خوبی حاصل 

می کند.
»محمد عزیزی« عضو فراکسیون ورزش مجلس شورای اسلامی نیز چنین عقیده ای دارد 
و به ایرنا می گوید: حق پخش نیاز اولیه فوتبال است و امیدوارم هرچه سریعتر این حق 

فوتبال به آن پرداخت شود.
با این حال مسئولان صدا و سیما به مشکلات اقتصادی سال های اخیر خود اشاره کرده 
و می گویند که درآمدهای آنها بسیار ناچیز است و پرداخت حق پخش برای آنها مقدور 
نیست. از سوی دیگر تلویزیون معتقد است در صورتی که مسابقات ورزشی به ویژه فوتبال 
را به طور زنده پخش نکند، فدراسیون فوتبال، سازمان لیگ و باشگاه های ورزشی قادر به 

جذب حامی مالی نخواهند بود.
همچنین صدا و سیما خواهان دریافت بخشی از درآمد حاصله از سوی فدراسیون فوتبال، 
سازمان لیگ و باشگاه ها در زمینه حمایت کننده مالی آنهاست و این موضوع را حق خود 
می داند! البته رویه اعلام شده در هیچ کجای دنیا مرسوم نیست ولی از آنجایی که در ایران 
انحصار پخش تلویزیونی تنها در اختیار این نهاد است، این مساله مطرح شده است. کما اینکه 
شنیده می شود رشته های غیر فوتبالی بعضا حاضر شده اند برای پخش مسابقات خود به 

صدا و سیما پول نیز بدهند! 
استدلال این فدراسیون ها که از جمله فدراسیون های کوچک تر هستند نیز این منطق 
است آنها با امتیاز پخش زنده به راحتی می توانند وارد مذاکره با شرکت های تولیدی، بانک 

ها، بیمه ها و حتی فروشگاه های زنجیره ای شده و اقدام به جذب اسپانسر کنند. 
با این حال در سال های اخیر و با توسعه فناوری های ارتباطی از جمله توسعه شبکه 
های اجتماعی و امکان پخش برخط مسابقات ورزشی، به نظر می رسد که به تدریج 
توجه فدراسیون ها به این سمت خواهد رفت. کما اینکه در ماه های گذشته فدراسیون 
فوتبال پخش تعدادی از مسابقات ورزشی را بر روی شبکه ای اینترنتی آغاز کرده و یکی از 
اپراتورهای تلفن همراه نیز از لالیگای اسپانیا حق پخش مسابقات را بر روی ابزارک کاربردی 

تصویری اش دریافت کرده و حتی نشست خبری مربیان تیم ها را نیز پوشش می دهد.
به هرحال از نظر قانونی، صدا و سیما مکلف به پرداخت حق فوتبال است ولی با توجه 
به شرایط انحصاری آن در پخش مسابقات و همچنین شرایط اقتصادی سایر فدراسیون 
ها در جذب اسپانسر، موضوع حق پخش به معمایی تبدیل شده که حل آن به نظر آسان 

نمی رسد.

چطور استقلال  نمی تواند مهاجم خارجی بخرد؟ 
استقلال تا به حال دو بازیکن به تهران آورده است و این دو مشکل جسمی داشته اند. 

استقلال همچنان به دنبال بازیکن است و نتوانسته مهاجم مورد نظرش را برای لیگ 
قهرمانان آسیا جذب کمد. این ماجرا به یک بحران بزرگ در این تیم بدل شده است. طوری 
که دیگر شخص شفر رسما در یک کنفرانس مطبوعاتی گفت هر بازیکن خوبی را که می 
پسندد ، مدیر برنامه های یکی از بازیکنان تیمش با تماس هایش با آن بازیکن ، رایش را 
برای حضور در ایران می زند. جالبتر اینکه این اخبار از درون باشگاه استقلال به بیرون می 

رود. طوری که رسما ترجیح شفر این شده که به کسی نگوید کدام بازیکن را می خواهد.
جالب اینکه در این میان تا به حال دو بازیکن خارجی به تهران آمده اند. سفر هر بازیکن 
خارجی به تهران ، غیر از هزینه های تست های پزشکی ، اگر تنها هزینه سفر خود بازیکن 
باشد و مدیربرنامه هایش را به حساب نیاوریم ، با هزینه بلیت و هتل اقلا 20 تا سی میلیون 
تومانی هزینه را روی دوش باشگاه می گذارد.  این بازیکنان آمده اند ، تست داده اند و رد 
شده اند. روند تست پزشکی در فوتبال اینگونه است که بازیکنان در تست های یادشده برای 
تعیین سالمت حاضر می شوند. این تست ها نتیجه ای را به همراه دارد و گروه پزشکی 
ایفارک که وابسته به فدراسیون فوتبال است یا مراکز ورزشی تیم ها کتبا به باشگاه ها اعلام 
می کند میزان سلامتی بازیکن در چه یمزانی است. این تنها نظری مشورتی است. چنانچه 
باشگاهی اصرار به جذب بازیکن داشته باشد یا یک مربی اعلام کند بازیکن را می خواهد ، 

دیگر این خود باشگاه ها هستند که تصمیم می گیرند.
به گزارش خبرآنلاین؛ یازلده مهاجم پرتغالی که برای استقلال آمده بود ، در این تست ها 
رد شد و به کشورش برگشت و آنجا به تیمی در لیگ برترشان پیوست. این اتفاق حاشیه 
های فراوانی را برای استقلا ایجاد کرد. اینکه مهاجمان مورد نظر شفر را رد می کنند. درحالی 
که خود شفر می تواند در این مواقع با اعلام نظر قطعی بازیکن مورد نظرش را جذب کند. 
ریسکی که خود او هم سر بازیکنان شبه دار بر نداشته چون نمی خواهد متهم شود به خرید 
بازیکن آسیب دیده. جالب اینکه استقلال بازیکنانی را به تهران آورده که در این بازار گران 
دلار و یوروی حدود 5 هزار تومانی ، اصلا خریدهای ارزانی نیستند و مثلا رقم یازلده و بازیکن 
کامرونی در بازار نقل و انتقالات زمستانی رقمی حدود 400 هزار یورو برای استقلال قرار بوده 
آب بخورد. استقلال پولی مناسب دارد اما بازیکنان اولویت یک سرمربی را پرانده اند و حالا 
بلبشویی به پا شده چون باید حتما یک مهاجم آزاد پیدا کنند که پولش به این تیم بخورد. 
مصدوم نباشد و بتواند از خان آقای ایکس در باشگاه و دلالی که به او پیوست شده هم بگذرد!

بیگی پیشکسوت استقلال:

استقلال نان ساختار دفاعی فوق العاده اش را 
می خورد

پیشکسوت استقلال گفت: نظم دفاعی آبی پوشان به بالاترین سطح ممکن رسیده و این 
باعث می شود که آنها قابلیت پیروزی بر هر حریفی در هر کجا را داشته باشند. 

سعید بیگی اظهار داشت: بازی کردن با تیم صنعت نفت در آبادان خیلی سخت است. 
کمالوند تیم خیلی خوبی ساخته. آنها سه چهار بازیکن خارجی فوق العاده دارند که کار را 
برای هر حریفی سخت می کنند. همین که آبی پوشان توانستند این تیم را در خانه خود 
مغلوب کنند یعنی دست به کار بزرگی زده اند. پیشکسوت تیم استقلال تصریح کرد: ساختار 
دفاعی آبی پوشان به بهترین شرایط ممکن رسیده است و این باعث شده تا خط حمله 
این تیم هم خوب کار کند. همین که این تیم در مرحله برگشت با 12 گل زده و یک گل 
خورده بهترین خط حمله و بهترین خط دفاع نیم فصل دوم را دارد نشان می دهد به بلوغ 
رسیده است. به جرات می گویم اگر تیم برای فصل بعد حفظ شود با اختلاف نسبت به همه 

تیم ها قهرمان می شود. 
وی افزود: تعویض فرشید باقری و حضور او در میدان بهترین تعویض بازی بود. وقتی 
فرشید باقری به ترکیب اضافه شد همه درهای نفوذ برای صنعت نفت بسته شد و از همان 

موقع می شد حدس زد که آبی پوشان می توانند برتری خود را حفظ کنند. 
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همه آنچه از دستمزد کی روش می خواهید بدانید؛ 

آیا کی روش گرانترین سرمربی جام جهانی است؟ 

 گزارش : شاهین اشکان

اخیرا لیست دستمزد پردرآمدترین مربیانی که در جام جهانی 2018 حضور 
دارند منتشر شد.

میلیون(،  تیته)برزیل،3.5   ،) یورو  میلیون  لو)آلمان،3.85  یواخیم 
دشان)فرانسه،3.5 میلیون(، لوپتگی)اسپانیا،3 میلیون(، چرسچسوف)روسیه،2.6 
میلیون( و سانتوس)پرتغال،2.25 میلیون( به ترتیب رتبه های اول تا ششم را 
اشغال کرده اند. در این جدول کارلوس کی روش با دستمزد سالانه 2 میلیون یورو 

به عنوان  هفتمین مربی گران قیمت در جام جهانی معرفی شده است.
اما این لیست بر اساس ارقام رسمی قراردادها است و گویای رقم واقعی دریافتی 
این مربیان نیست چرا که حقوق مربیان مثل بقیه مشاغل، مشمول مالیات های 
دولتی می شود. به عنوان مثال برای اینکه بفهمیم چقدر گیرِ یوآخیم لو می آید 
باید 47.5 درصدی که اداره مالیات کشور آلمان مطالبه می کند را کم کنیم. با 
این حساب سرمربی مانشافت بیش از دو میلیون یورو در سال دریافت نمی کند. 

 آیا کارلوس کی روش گران ترین مربی ملی دنیا است؟
 مسئله ناخالصی این ارقام، این سوال را مطرح کرد که "آیا کارلوس کی روش 
گران ترین مربی ملی دنیا است؟". سوالی که روزنامه همشهری ورزشی اینگونه به 
آن پاسخ داده است: "برای گرت ساوت گیت که سرمربی تیم ملی انگلیس است 
به اندازه کی روش یعنی دو میلیون یورو حقوق تعیین شده است که یک میلیون 
یوروی آن را به عنوان مالیات به صندوق دولت باز می گرداند و مثل همتای 
پرتغالی خودش هزینه اقامت و رستوران و اینترنت پرسرعت و دندان پزشکی و 
ایاب و ذهاب و خدمات خشکشویی و بیمه عمر و ... ندارد. یعنی کی روش را )با 
در نظر گرفتن مالیاتی که مربیان سایر تیم ها می پردازند و از 30 تا 56 درصد از 
درآمد خود را به عنوان مالیات از دست می دهند( می توان یک جورهایی گران 

ترین سرمربی حاضر در جام جهانی قلمداد کرد."
برای اینکه بفهمیم جایگاه واقعی کارلوس کی روش در بین پردرآمدترین ها 
کجاست، چاره ای نداریم جز اینکه به قوانین مالیاتی هفت کشور رجوع کنیم.  
به عنوان مثال دولت برزیل از تیته فقط 27.5 درصد مالیات می گیرد، پس این 
سرمربی تیم ملی برزیل است که بیشترین پول را دریافت می کند نه یوآخیم 
لو. همچنین ارزش قرارداد 2.6 میلیون یوروی چرسچسوف)روسیه با مالیات 13 
درصد( بیش از 3 میلیونی است که  لوپتگی)اسپانیا با مالیات 52 درصد( می گیرد. 
در حال حاضر روسیه جذاب ترین کشور به لحاظ نرخ مالیاتی در بین بازیکنان و 

مربیان فوتبال است. 
 مبلغ قرارداد کی روش چقدر است؟

 وقتی علی کفاشیان با سرمربی اسبق رئال مادرید و منچستر در فروردین ماه 
سال 1390 قراردادی به ارزش 1.5 میلیون دلار در سال تا پایان جام جهانی 

برزیل 2014 بست، ارزش دلار 1000 تومان بود و هزینه آن برای فدراسیون 
فوتبال 1.5 میلیارد تومان در سال. برای ساده شدن مسئله از این به بعد نه از ریال 
صحبت می کنیم و نه از دلار چراکه با تمدید این قرارداد در سال 1393 همه 

چیز به یورو محاسبه شد.
در دوره اول، پرداخت مالیات طبق قوانین کشور بر عهده حقوق بگیر بود ولی 
فدراسیون فوتبال به عنوان کارفرما به کی روش قول داده بود که آن را پرداخت 
کند. قولی که فدراسیون کفاشیان در مقطعی از انجامش ناتوان ماند و منجر به 

ممنوع الخروجی کی روش از ایران به دلیل بدهی مالیاتی شد. 
شهریور 93 در قرارداد جدید، بنا شد کی روش به جای 1.5 میلیون دلار خالص، 
مبلغ 1.4 میلیون یورو خالص بگیرد: "فدراسیون موظف است سالانه 1.400.000 
یورو تا روز پایان جام جهانی 2018 روسیه به سرمربی پرداخت کند". متن کامل 
این قرارداد را برای نخستین بار روزنامه اعتماد فروردین ماه 1394 منتشر کرد. 
کمتر از سه ماه بعد از منصوب شدن علیرضا اسدی به سمت مدیرکلی فدراسیون 

و چهار هفته بعد از اولین دعوای ایشان با کی روش. 
 در بند 12 بخشی که مربوط به وظایف و تعهدات فدراسیون و شرایط پرداخت 
دستمزد می شود آمده است: "تمامی هزینه ها با در نظر گرفتن مالیات دولت 
جمهوری اسلامی ایران برای دستمزد و مبالغ تشویقی، بیمه درمانی، گواهی 

اشتغال به کار و روادید باید توسط فدراسیون پرداخت شود."
این بدان معنی است که 30 درصد از 2 میلیون یوروی ناخالص کی روش به 
عنوان مالیات و دیگر هزینه ها کسر شده و فدراسیون فوتبال خود مسئولیت 
پرداخت حدود ششصد هزار یورو به وزارت دارایی را به عهده گرفته است که 
البته با نرخ رسمی یورو در بانک مرکزی محاسبه می شود. )20 درصد کمتر از 

نرخ آزاد(
پس تا اینجا می توانیم بگوییم حقوق سالانه خالص کی روش، تنها او را یک 
رتبه ارتقا و بالاتر از هموطنش سانتوس قرار می دهد: ششمین مربی ملی دنیا به 

لحاظ حقوق خالص. 
 هزینه ها و پاداش

 در همه قراردادها به غیر از حقوق ماهیانه، بندهایی هستند که مربوط به تقبل 
برخی هزینه ها و پاداش ها می شوند. در بندهای مربوط به هزینه های مورد تعهد 
فدراسیون در قبال کی روش، صحبت از یک سری امکانات شده است که در 
قیاس با رقم کل قرارداد قابل بحث نیست و بیشتر جنبه شرح وظایف دارد. مثل 
در اختیار گذاشتن اینترنت پرسرعت یا خدمات خشکشویی. جمع مبالغ اجاره 
ماهانه 1500 دلار یا پنج بلیت رفت و برگشت درجه بیزینس در سال و غیره نیز 

کمتر از 4 درصد قرارداد است. 
در ارتباط با پاداش ها، عمده آنها منوط به صعود تیم ملی به جام جهانی بوده 
است. کارلوس کی روش برای هر برد تیم ملی دوبرابر بازیکنان پاداش دریافت 

می کند که قید شده این رقم کمتر از 2000 دلار نباشد. در مورد رقم پاداش 
صعود در قرارداد وی اینگونه توضیح داده شده است: "اگر فدراسیون فوتبال به 
جام جهانی 2018 روسیه راه پیدا کند، 10 درصد از مبلغی که فدراسیون از فیفا 
بابت ورود به جام جهانی دریافت می کند". طبق اعلام کمیته  اقتصادی فیفا، تیم  
 ملی فوتبال ایران به دلیل صعود به جام جهانی 10 میلیون دلار پاداش دریافت 
خواهد کرد. سهم کی روش چیزی حدود 830 هزار یورو می شود که در مجموع 
دوره چهارساله تقریبا معادل ده درصد حقوق ناخالص این سرمربی پرتغالی است.

 آیا رقم قرارداد کی روش بیش از ارزش او در بازار است؟
 )IFFHS( کمتر از یک ماه پیش فدراسیون بین المللی آمار و تاریخ فوتبال 
اسامی برترین مربیان جهان در رده ملی را در سال 2017 اعلام کرد و یواخیم 
لو با کسب 299 امتیاز عنوان بهترین مربی سال را به خود اختصاص داد. بعد 
از او به ترتیب تیته)برزیل(، لوپتگی)اسپانیا(، سانتوس)پرتغال(، دشان)فرانسه(، 
مارتینز)بلژیک( مقام های دوم تا ششم و کارلوس کی روش با 26 امتیاز مقام 

هفتم را از سوی این فدراسیون کسب کرده است.
اگر این رتبه بندی با معیارهای صلاحیتی را با رده بندی گران ترین مربیان جام 
جهانی مقایسه کنیم، به جز چرسچسوف سرمربی تیم ملی روسیه که جایش را 
به روبرتو مارتینز مربی بلژیک داده است، مابقی اسامی در هر دو لیست مشترک 
هستند. لذا می توان تصدیق کرد که رقم قرارداد کی روش با ارزش های فنی و 

عرف فعلی بازار همخوانی دارد.  
آیا فوتبال ایران بضاعت پرداخت چنین دستمزدی را دارد؟

 هدف این نوشتار فقط کند و کاو در مبحث مالی است و برای آنالیز تاثیرات فنی 
ناشی از حضور هفت ساله کارلوس کی روش در ایران نیاز به یک مقاله مفصل و 
جداگانه است. در اینجا به همین بسنده می کنیم که غالب کارشناسان به دلایل 
فنی، این حضور را مثبت ارزیابی کرده اند. ایراد کار اما جایی است که فدراسیون 
فوتبال برای پرداخت حقوق این مربی، دست در جیب دولت می کند. در صورتی 
که در اقتصاد سالم فوتبال، این صنعت فوتبال است که با پرداخت مالیات می باید 

کمک حال مخارج دولت باشد. 
به عنوان مثال وقتی صحبت از آمدن نیمار به پاری سن ژرمن شد، وزیر دارایی 
فرانسه با استقبال از این رویداد گفت: "بهتر است که این بازیکن مالیاتش را به 
دولت فرانسه بپردازد تا کشوری دیگر". درآمد مالیاتی ناشی از حضور نیمار  به 

مدت پنج سال در فرانسه حدود 300 میلیون یورو برآورد شده است. 
فوتبال ایران نیز این پتانسیل را دارد تا با مدیریت اقتصادی و بازاریابی صحیح، 
هزینه مربیانی در این سطح را تقبل کند. یک بخش از هزینه ها با پاداشی 
که فدراسیون فوتبال از صعود به جام جهانی می گیرد تامین می شود ولی از 
آن مهمتر درآمدهای اسپانسرینگ است که تا اینجا تنها محدود به یک سامانه 
هواداری است. درآمدهای حاصل از فروش لباس تیم ملی یا فروش تصاویر اعضای 

تیم ملی و سرمربی جهت تبلیغات به اسپانسرها چقدر است؟ 
رسم است که ستاره های تیم های ملی جهان در کنار سرمربی در کمپین های 
تبلیغاتی برای فلان برند خودرو یا فلان آژانس هوایی شرکت کنند و پول حاصل از 
آن به حساب صندوق فدراسیون واریز شود. در قرارداد کی روش هم این مسئله در 
نظر گرفته شده و انحصار فروش تصویر این سرمربی در مالکیت فدراسیون است: 
"سرمربی بی قید و شرط تعهد می کند که در جایگاه سرمربی تیم ملی در هیچ 
رویدادی شرکت نکند و به هیچ عنوان حرکتی نکند که بتوان آن را به هر شکل 
به تبلیغ برای شخص خود یا نفع تبلیغاتی و سود آور هر شخص، شرکت یا نهاد 

دیگری تفسیر کرد. مگر با موافقت کتبی رییس فدراسیون".
درست یک هفته بعد از دعوت 400 میلیونی لوئیس فیگو در برنامه نود، عادل 
فردوسی پور خشنود از حضور کی روش در استودیو یادآوری کرد که آخرین 
حضور این مربی در برنامه به بیش از یک سال قبل برمی گردد. کی روش پاسخی 
داد شوخی-جدی که فهمش برای بینندگان ساده نبود: "خیلی دلم می خواهد 

آدرس آن اسپانسری که هزینه فیگو را داد را به من بدهید!"
 در ذهن برخی این سوال آزاردهنده شکل گرفت که آیا کار به جایی رسیده که 
کارلوس کی روش به دنبال منبع درآمدی از برنامه های تلویزیونی است؟ تا اینکه 
چند روز بعد کمپین تبلیغاتی و شخصی وی با یک بانک خصوصی راه اندازی شد. 
حال حق داریم بپرسیم سهم فدراسیون فوتبال از فروش این تصویر چقدر است؟ 

یا با یک "موافقت کتبی" درآمد حاصل از آن را به ایشان هبه کرده اند؟
فدراسیونی که دستش در جیب دولت است نیازی هم نمی بیند وقتش را صرف 
اینگونه "جزئیات" کند. در نتیجه با این مدیریت، نه تنها فوتبال کمک حال دولت 

نیست بلکه رزق و روزی اش را از مالیات دهندگان تامین می کند.
اگر حقوق هفتمین مربی ملی گران دنیا را تقسیم به تعداد روزهای حضورش 
در ایران کنیم، با علم به اینکه در قرارداد فقط 6 هفته برای تعطیلات وی در نظر 
گرفته شده است، به طور قطع و با فاصله گرانترین حقوق دنیا را پرداخت کرده 

ایم. فوتبال ما بضاعت این سوء مدیریت را ندارد.

سرمربی آلمانی استقلال اعتقاد دارد حسین حسینی حتی اگر 
نیمکت نشین هم باشد توسط کی روش به جام جهانی روسیه 

برده می شود.
وینفرد شفر این روزها یکی از محبوب ترین مربیان خارجی 
شاغل در فوتبال ایران است؛ این مربی آلمانی بعد از برد مقابل 
نفت آبادان، استقلال را در آستانه کسب یک جام قرار داده و 
حالا امیدوار است در لیگ قهرمانان و لیگ برتر نیز نتایج خوبی 

برای آبی ها کسب شود. 
شفر اولین گفت و گوی تلویزیونی خود را با برنامه شب های 
فوتبالی انجام داده است . سرمربی آلمانی استقلال چند روز 
قبل روبه روی افشین عبداللهیان مجری و کارشناسان برنامه 
شب های فوتبالی نشست و به سوالات پرتعداد او درباره مسائل 
مختلف توضیح داد. حاصل این گفت و گوی 60 دقیقه ای در 
چند بخش پخش خواهد شد که بخش اول آن روز گذشته 
روی آنتن شبکه ورزش سیما رفت و بخش دوم در برنامه امشب 

پخش خواهد شد.
صحبت های شفر در بخش اول این مصاحبه را در ادامه می 

خوانید: 
برایم مهم است بازیکنان با هم صحبت کنند

ما در شروع کار با استقلال بازیکنان خوبی داشتیم که برخی از 
آنها صددرصد آماده نبودندو این موضوع برای یک تیم فوتبال 
بسیار مهم است. اگر آماده جسمانی خوبی در فوتبال نداشته 
باشید، نمی توانید خوب کار کنید. ما سبک بازی تیم را عوض 
کردیم و تمرینات تاکتیکی زیادی انجام دادیم. روحیه تیمی 
و کار تیمی در استقلال ما بسیار مهم است و می دانیم اگر 
تیمی داشته باشیم که بازیکنانش با هم صمیمی نباشند و با 

هم صحبت نکنند، شانسی برای موفقیت نداریم. من به بازیکنان 
بزرگتر و باتجربه گفته ام که باید با جوان تر ها صحبت کنند. 
برای من مهم است که بازیکنانم با هم صحبت کنند. همچنین 

آنها باید به من اعتماد کنند چون من با آنها صادق هستم.
 از رحمتی تا خط حمله باید روبه جلو باشند

آمادگی  تا  داشتیم  ویژه  تمرینات  یکسری  کار  در شروع  ما 
جسمانی تیم بالا برود. تیم ما باید روبه جلو باشد و به همین 
خاطر باید کاری می کردیم که از رحمتی تا خط جلو، از عقب 
تا نوک حمله با تمام توان کار کنند. بازیکنان ما این مسائل را 
می دانند و می خواهند که بهتر شوند، به همین خاطر تیم را 
به سمت دیگری بردیم و الان هم بازی به بازی بهتر می شویم.

 نمی توانستم یک هفته ای روش تیم را عوض کنم
من نمی توانستم در یک هفته روش تیم را عوض کنم. باید 
بیشتر کار کنم و بیشتر بازیکنان را بشناسم. اینکه چه بازیکنی 
چه توانایی دارد. از این گذشته ما باید با همه بازیکنان به صورت 
اختصاصی کار کنیم و بفهمیم کدام بازیکن چه مشکلی دارد. 
در این صورت است که بازیکن آمادگی بیشتری پیدا می کند 

و می تواند موفق باشد.
 قائدی مثل مهمت شول است

مهدی قائدی مثل بازیکن قدیمی من در آلمان، مهمت شول 
است؛ او باید جداگانه تمرین کند و زمانی که آماده نیست نمی 
تواند به زمین برود. شاید فشار مضاعفی برای بازی کردن او 
باشد، اما ما ابتدا 5 دقیقه، 10 دقیقه، یک نیمه و در نهایت 
به صورت فیکس او را به میدان فرستادیم. دقیقا همان کار را 
با مهمت شول کردیم. در بازی استقلال و پدیده در مشهد 
چون دفاع چپ حریف خیلی خوب در کارهای تهاجمی حضور 

داشت، نمی توانستم مهدی قائدی را به زمین بفرستم. او در این 
صورت مجبور می شد عقب بیاید و توانایی های تهاجمی اش 
کم می شد. شما دیدید در بازی با پارس جنوبی هم قائدی عالی 

کار کرد. قطعا قدم به قدم قائدی بهتر می شود.
 به رحمتی گفتم اگر خوب باشی، جلوی نفت آبادان 

بازی می کنی
خوشحالم که دو دروازه بان خوب دارم؛ قبل از بازی حذفی با 
ایرانجوان بوشهر به رحمتی گفتم، در حذفی شما بازی می کنی. 
قرار بود جلوی نفت آبادان در لیگ هم بازی کند، اما طبیعی 
است که بدون آمادگی نمی تواند به میدان برود. من به رحمتی 
گفتم قبل از بازی با نفت آبادان دو بازی با پدیده وپارس جنوبی 
بازی می کنی و اگر خوب بودی، در حذفی هم به میدان می 
روی که خوب بود. او خیلی خوب تمرین کرده و تلاش زیادی 

انجام داده است. 
 حسینی ذخیره هم باشد، می رود روسیه

نشینی  نیمکت  از  حسینی  حسین  که  هستم  متوجه  من 
شدن  ذخیره  از  که  است  طبیعی  این  و  نیست  خوشحال 
خوشحال نباشد. اما نباید فراموش کنیم که رحمتی چه حمایت 
ها وکارهای خوبی در حمایت از حسینی انجام داده است. یک 
عکسی وجود دارد که هردو سنگربان ما یکدیگر را در آغوش 
گرفتند و این همه ماجرا است. کی روش هم سطح  حسین 
حسینی رامی داند و مطمئن باشید او را با وجود نیمکت نشینی 

در استقلال هم به جام جهانی می برد.
 در دربی رفت شناخت زیادی از پرسپولیس نداشتم

الان به دربی فکر نمی کنم؛ زمان به اندازه کافی داریم. من در 
دور رفت بازی دومی که سرمربی استقلال شدم با پرسپولیس 

بود و تنها باختمان رقم خورد. می دانم دربی در ایران بازی 
مهمی است، اما الان افکار مهم تری دارم. بعد از بازی های آینده 
در لیگ قهرمانان و لیگ به سراغ دربی می رویم. عبدالرحمن 
از 17 سالگی زیر نظر من بود من همیشه مثبت فکر می کنم 
و به باخت فکر نمی کنم. مربی باید به بازیکنانش بگوید آنها 
قدرت برد دارند تا روحیه بگیرند. در لیگ قهرمانان آسیا نیز با 
این روحیه تیم را به زمین می فرستم. العین باشگاه قدیمی من 
است. آنها 7 بازیکن از دورانی که من آنجا بودم، در اختیار دارند. 
یکی از آنها عمر عبدالرحمان است که در زمان من 17 ساله بود. 
این تیم قدم به قدم بالا آمد. سایر تیم های گروه هم شرایط 

سختی دارنداما باید روحیه بردن راتقویت کنیم.

در دربی رفت، شناخت زیادی از پرسپولیس نداشتم 

شفر: سیدحسین از روی نیمکت هم به جام جهانی می رود 

تیم فوتبال پرسپولیس با برتری دو گله برابر شاگردان ابراهیم زاده، بیش از پیش به قهرمانی 
در لیگ هفدهم نزدیک تر شد. در مهم ترین دیدار هفته بیست و دوم لیگ برتر فوتبال ایران دو 
تیم پرسپولیس و سپاهان از ساعت 15:50 روز جمعه در ورزشگاه آزادی به مصاف هم رفتند 
که این دیدار در پایان با برتری دو گله سرخپوشان پایتخت همراه شد تا این تیم یک قدم 
دیگر به دومین قهرمانی متوالی خود به لیگ برتر نزدیک شود. برای پرسپولیس علی علیپور 

و شجاع خلیل زاده گلزنی کردند.
نیمه نخست

دقیقه 8: حرکت بازیکنان پرسپولیس در پشت محوطه جریمه توپ را به حسین ماهینی 
رساند که شوت سرکش بازیکن پرسپولیس با برخورد به مدافع سپاهان در دستان ابراهیم 

عالمه قرار گرفت.
گل دقیقه 11: حرکت ترکیبی بازیکنان پرسپولیس با یک و دو علیپور و احمدزاده همراه شد 
که علی علیپور موقعیت تک به تک را در مصاف با عالمه از دست داد. در توپ برگشتی نیز 
احمدزاده توپ را به صورت دروازه بان سپاهان زد تا آلمه دو واکنش متوالی داشته باشد اما این 
پایان کار نبود و علیپور دوباره صاحب توپ شد و با شوتی محکم موفق شد در سومین تلاش 

پرسپولیسی ها، دروازه شاگردان ابراهیم زاده را باز کند.
دقیقه 30: پاس زیبای وحید امیری منشا را در موقعیت تک به تک با دروازه بان سپاهان قرار 

داد که تعلل این مهاجم نیجریه ای باعث شد دروازه بان سپاهان توپ را مهار کند.
دقیقه 38: نخستین حمله سپاهان در این دقیقه رخ داد. سانتر بازیکنان سپاهان با پاس 
ساسان انصاری به مهدی شریفی همراه شد که ضربه مهاجم سپاهان در محوطه شش قدم با 

تیر دروازه برخورد کرد و برگشت داده شد.

دقیقه 46: سانتر فرشاد احمدزاده با ضربه سر منشا همراه شد که توپ به تیر دروازه برخورد 
کرد و در برگشت علی علیپور در محوطه 6 قدم در عین ناباوری توپ را به بیرون زد.

نیمه دوم
دقیقه 47: سانتر حسین ماهینی از سمت راست روی نقطه پنالتی به وحید امیری رسید 
که این بازیکن با یک برگشت زیبا ضربه اش را روانه دروازه کرد که با واکنش عالی عالمه توپ 

به کرنر رفت.
دقیقه 52: پاس به عقب شجاع خلیل زاده به بیرانوند رسید که کنترل توپ بیرانوند باعث 

شد این دروازه بان برخوردی را با ساسان انصاری داشته باشد اما زاهدی فر اعتقادی به پنالتی 
نداشت و پرسپولیسی ها با ضدحمله توپ را به منشا رساندند که این بازیکن در حالتی نامتعادل 

تک به تک را به بیرون زد.
دقیقه 60: حسین پاپی جای خود را به ادون حسنی داد.

دقیقه 67: بشار رسن جای منشا به بازی آمد.
گل دقیقه 69: سانتر فرشاد احمدزاده از سمت راست با پرش و ضربه زیبای سر شجاع 

خلیل زاده همراه شد تا این مدافع دروازه تیم خود را برای بار دوم باز کند.
دقیقه 71: احمد نورالهی جای محمد انصاری را در زمین گرفت.

دقیقه 72: میلاد سرلک به عنوان دومین بازیکن تعویضی سپاهان جای قائدرحمتی را 
گرفت.

دقیقه 74: توپ گیری ربیع خواه در پشت محوطه جریمه سپاهان و پاس این بازیکن باعث 
شد تا رسن با عالمه تک به تک شود اما باز هم عالمه توانست یک موقعیت خوب گلزنی را از 

سرخپوشان پایتخت بگیرد.
دقیقه 88: وحید امری جای خود را به سیامک نعمتی داد.

ترکیب پرسپولیس: علیرضا بیرانوند، سید جلال حسینی، شجاع خلیل زاده، محمد انصاری، 
صادق محرمی، حسین ماهینی، محسن ربیع خواه، فرشاد احمدزاده، وحید امیری، علی علیپور 

و گادوین منشا
ترکیب سپاهان: براهیم عالمه، حسین پاپی، سیاوش یزدانی، حسن جعفری، عارف غلامی، 
سعید آقایی، محمود قائد رحمتی، علی کریمی، مهرداد محمدی، ساسان انصاری و مهدی 

شریفی

پانزدهمین برد فصل سرخ ها ؛

پرسپولیس از سپاهان و »پنجاه« عبور کرد

مهدی رهبر* 



5 علمی و سلامت 

فواید نوشیدن آب گرم در روز 
اگرچه تحقیقات علمی کمی در مورد مزایای استفاده از نوشیدن آب گرم وجود 
دارند، اما طرفداران سلامت می گویند، نوشیدن آب گرم یک راه کاری آسان برای 

بهبود بخشیدن به سلامتی است. 
مصرف آب، به اندازه ی کافی می تواند برای سلامت پوست و بدن بسیار مفید باشد. 
آب به سلول های بدن کمک می کند تا مواد مغذی را جذب و عفونت ها را دفع کند. 

نوشیدن چند لیوان آب گرم در روز نیز، می تواند مزایای بیشتری داشته باشد.
به گزارش فرادید، اگرچه تحقیقات علمی کمی در مورد مزایای استفاده از نوشیدن 
آب گرم وجود دارند، اما طرفداران سلامت می گویند، نوشیدن آب گرم یک راه کاری 

آسان برای بهبود بخشیدن به سلامتی است.
مزایای نوشیدن آب گرم

هزاران سال است که مردم از نوشیدنی های گرم استفاده می کنند. در ادبیات 
عامیانه پزشکی، داستان های بسیاری در خصوص اینکه آب گرم چگونه می تواند 
بر سلامت فرد تاثیر بگذارد وجود دارند، اما محققان اخیرا، شروع به یافتن مزایای 
نوشیدن آب گرم کرده اند. این مقاله به هشت مزیت بالقوه نوشیدن آب گرم و 

نظریه های موجود در باره ی آن می پردازد.
۱- هضم سالم

هنگامی که فرد روزانه به اندازه کافی آب آشامیدنی نمی نوشند، روده ی کوچک 
بیشتر آب موجود در غذا و نوشیدنی ها را جذب می کند. این اتفاق باعث کم شدن 

آب بدن می شود و می تواند حرکات روده را دشوار کند.
دهیدوراسیون های )کم آبی( مزمن می توانند با یبوست های مزمن مرتبط باشند. 
این یبوست می تواند حرکات روده را دردناک کنند و باعث بروز مشکلاتی از قبیل: 

هموروئید و نفخ شوند.
نوشیدن آب خطر ابتلا به یبوست را کاهش می دهد.

۲- سم زدایی
مدافعان بهداشت معتقدند که آب گرم ممکن است به سم زدایی بدن کمک کند. 
زمانی که آب به اندازه کافی گرم باشد موجب بالا رفتن دمای بدن فرد می شود و این 
موضوع می تواند میزان تعریق بدن را افزایش بدهد. تعریق به بدن کمک می کند تا 

سموم را خارج کند و منافذ پوست را نیز تمیز می کند.
۳- بهبود گردش خون

آب گرم به عنوان یک باز کننده عروق عمل می کند، این بدین معنی است که باعث 
باز شدن عروق خونی می شود و گردش خون را بهبود می بخشد. همچنین می تواند 

درد های عضلانی را کاهش بدهد و آرام کند.
اگرچه بسیاری از مطالعات آب گرم را به طور مستقیم در بهبود بخشیدن به گردش 
خون مرتبط نمی دانند، اما این میزان هر چقدر هم اندک باشد می تواند منجر به 

جریان بهتر خون در عضلات و اندام های متصل شود.
۴- کاهش وزن

مدت زمان زیادی است که تحقیقات از این ایده حمایت کرده اند که نوشیدن آب 
آشامیدنی، می تواند به کاهش وزن کمک کند. این موضوع به این دلیل است که 
پس از نوشیدن آب احساس سیری می کنیم. همچنین این را باید خاطر نشان کرد 

که آب در جذب مواد مغذی کمک بسیاری می کند و سموم بدن را دفع می کند.
یافته های مطالعه ای که در سال 2003 منتشر شده بود نشان می داد که جایگزین 
کردن آب گرم به جای آب سرد می تواند سبب کاهش وزن شود. محققان دریافته 
اند که مصرف 500 میلی لیتر آب، قبل از خوردن غذا می تواند سبب افزایش 30 

درصدی سوخت و ساز بدن شود.
افزایش دمای آب به 98. 6 درجه سانتی گراد موجب افزایش 40 درصدی سوخت 
و ساز می شود. افزایش این متابولیسم 30 تا 40 دقیقه پس از مصرف آب ادامه دارد.

۵- کاهش درد
آب گرم می تواند گردش خون و جریان خون را به خصوص در عضلات آسیب دیده 
بهبود ببخشد. البته هنوز هیچ تحقیقی درباره ی ارتباط مستقیم مصرف آب گرم و 

کاهش درد وجود ندارد.
با این حال بسیاری از افراد مرتبا از بطری ها و کیسه های آب گرم برای کاهش 
درد استفاده می کنند. مصرف آب گرم ممکن است در تسکین درد موثر باشد، اما 
این را نیز به یاد داشته باشید که استفاده بیش از حد ممکن است تورم را به همراه 

داشته باشد.
۶- مبارزه با سرما خوردگی و بهبود بخشیدن به سلامت سینوزیت ها

گرما می تواند فشار های ناشی از سرما خوردگی و آلرژی بینی در سینوزیت ها را 
کاهش دهد. بخار نیز یکی از روش های تخلیه و درمان سینوس ها می باشد.

مصرف آب آشامیدنی گرم ممکن است، به سرعت حرکت مخاط، کمک کند. این 
بدین معنا ست که آب گرم ممکن است بتواند روند تخلیه بینی را تقویت ببخشد.

۷- تشویق به مصرف چای و قهوه
زمانی که آب گرم با چای یا قهوه ترکیب می شود، مزایای بیشتری را برای سلامتی 
شما ارائه می دهد. مصرف دوزهای بالا قهوه و کافئین، می تواند سبب دهیدراته شدن 
بشوند، اما آن ها با داشتن خواص آرامش بخش همچنان برای سلامتی مفید هستند.

تحقیقاتی که در سال 2017 منتشر شده اند، نشان می دهند مصرف قهوه به 
داشتن زندگی طولانی تر کمک بسیاری می کند. سایر تحقیقات، ارتباط بین مصرف 
قهوه و کاهش خطر ابتلا به بیماری هایی از جمله، سرطان، دیابت نوع 2، برخی 

بیماری های کبدی و مشکلات قلبی را نشان می دهند.
چای ممکن است خطر بروز سکته مغزی، بیماری قلبی، دیابت نوع 2 و بیماری های 

کبدی را کاهش دهد.
۸- کاهش استرس

یک فنجان آب گرم نیز به افراد کمک کند تا فشار عصبی و استرس خود را کنترل 
کنند. یک مطالعه ی قدیمی نشان می دهد که مصرف مایعات گرم مانند چای و قهوه 

می توانند در کاهش استرس و اضطراب تاثیر گذار باشند.
این مطالعه بیان می کند که این خواص به دلیل کافئین موجود در چای و قهوه 
می باشد، اما باید عنوان کرد که گرما نیز نقش مهمی در بهبود حال افراد ایفا می کند.

خطرات نوشیدن آب گرم
یکی از خطرات نوشیدن آب گرم، سوختگی ناشی از آن است. احتمالا زمانی که 
از گذاشتن یک بند انگشتتان در داخل آب، احساس خوشایندی را تجربه می کنید، 
ممکن است در هنگام استفاده از همان آب گرم برای نوشیدن، احساس سوختگی 
درزبان یا گلو را تجربه کنید. از مصرف آبی که در نزدیکی نقطه ی جوش است، 
اجتناب کند و همیشه قبل از مصرف نوشیدنی گرم آن را تست کنید. نوشیدن 
یک فنجان چای یا قهوه به دلیل اینکه آرامش بخش است، خستگی روزانه را از 

تن بیرون می کند.
دمای مناسب آب آشامیدنی

درست  دمای جوش،  نزدیکی  در  اغلب  چای  و  قهوه  مانند  گرم  نوشیدنی های 
می شوند. برای دستیابی به خواص آب گرم ضروری نیست که یک فرد خود را در 
معرض خطر سوختگی قرار بدهد. افرادی که نوشیدن آب گرم را دوست ندارند، بهتر 
است آب آشامیدنی را در دمایی نزدیک به دمای معمولی بدن و یا کمی بالاتر از آن 
بنوشند. یک مطالعه در سال 2008 انجام شده بود نشان داد که درجه ی حرارت 
مطلوب نوشیدنی های گرم مانند قهوه، 136 درجه ی فارنهایت ) 8 .57 درجه ی سانتی 

گراد( می باشد. این دما، حس دلپذیر میل کردن یک نوشیدنی گرم را ارائه می دهد.

علائم استرس دوران سالمندی

نکات طلایی برای سلامت سالمندان
یک متخصص طب سالمندان گفت: در صورتی که استرس و اضطراب در دوران 
سالمندی تداوم پیدا کند و مقدار آن زیاد شود می تواند سالمندان را فرسوده و 

آسیب پذیر کند.
احمد دلبری در خصوص اضطراب و استرس در دوره سالمندی و بازنشستگی 
گفت: اضطراب و استرس، جزء جدایی ناپذیر زندگی امروزه است؛ اما در صورتی 
که این اضطراب تداوم پیدا کند و مقدار آن زیاد شود می تواند سالمندان را فرسوده 
استرس در دوران  و  اصلی اضطراب  از علت  داد:  ادامه  پذیر کند. وی  و آسیب 
بازنشستگی می توانیم به تنهایی و انزوای حاصل از مرگ همسر، دوستان و همچنین 
ترک فرزندان از خانه اشاره کنیم. این متخصص طب سالمندان در ادامه افزود: 
بیماری های مزمن و کاهش توانایی جسمی افراد در دوران سالمندی؛ اختلال در 
خواب؛ مراقبت از همسر بیمار؛ تغییر شرایط و محل زندگی؛ ترس از وابستگی به 
دیگران؛ ترس از مرگ و حمایت نشدن از دیگر عواملی است که باعث ایجاد اضطراب 
و استرس افراد در دوران بازنشستگی می شود. وی در ادامه به علائم استرس در 
بازنشستگان اشاره و بیان کرد: افزایش فشار خون، تپش قلب، تندی تنفس، تعریق و 
سردی دستها، خستگی، اختلال در خواب، کابوس های شبانه، کاهش تمرکز، حواس 
پرتی، افسردگی و در بعضی مواقع پرخاشگری و همچنین علائم گوارشی و تکرر ادرار 
را می توانیم از عوامل استرس نام ببریم. دلبری در خصوص راه های مقابله با استرس 
و اضطراب تاکید کرد: یکی از راه های مقابله با استرس، برقراری ارتباط با خداست؛ 
راز و نیاز با پروردگار اثر آرام بخش بسیار در افراد مضطرب ایجاد می کند. کمک به 
اعضای خانواده و اطرافیان، صحبت درباره مشکلات و نگرانی ها با خانواده و دوستان؛ 
به کاری مشغول شدن در مواقع استرس. به طور مثال مشغول شدن به امور خانه 
داری یا فعالیت های خیرخواهانه و انسان دوستانه، از راه های مقابله با اضطراب است.
این متخصص طب سالمندان تصریح کرد: سالمندان می توانند با اعضای خانواده به 
خصوص نوه ها ارتباط برقرار کنند. از نوه هایشان نگهداری کنند. به موسیقی گوش 
بدهند و برنامه های تلویزیونی را تماشا کنند. فعالیت های ورزشی به کاهش استرس، 
کمک بسیار می کند. خواب کافی و با کیفیت نیز بسیار کمک کننده است.  احمد 
دلبری در پایان اظهارداشت: بعضی سالمندان به علت کم خوابی، دچار بی قراری 
و استرس می شوند که توصیه می شود حتما برای رفع این مشکل به پزشک معالج 

مراجعه کنند.
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آکنه یک بیماری شایع پوستی است که تقریبا 10 درصد از جمعیت جهان را تحت 
تاثیر قرار می دهد. عوامل بسیاری به بروز آکنه منجر می شوند که از آن جمله می توان 
به تولید سبوم )چربی پوست( و کراتین، باکتری های مسبب آکنه، هورمون ها، منافذ 

مسدود شده پوست، و التهاب اشاره کرد.
پیوند بین رژیم غذایی و آکنه بحث برانگیز است، اما پژوهش های اخیر نشان داده اند 
که رژیم غذایی می تواند نقش چشمگیری در بروز آکنه داشته باشد. در ادامه با 7 ماده 

غذایی که می توانند موجب آکنه شوند بیشتر آشنا می شویم.
غلات و قندهای پالایش شده 

افراد مبتلا به آکنه نسبت به افرادی که دارای آکنه کم یا فاقد آن هستند، به مصرف 
کربوهیدارت های پالایش شده بیشتر تمایل دارند.

از مواد غذایی سرشار از کربوهیدارت های پالایش شده می توان به موارد زیر اشاره 
کرد:

نان، کراکرها، غلات صبحانه، یا دسرهایی تهیه شده از آرد سفید
پاستاهای تهیه شده از آرد سفید

برنج سفید و نودل برنج
نوشابه های گازدار و دیگر نوشیدنی های شیرین شده با شکر

شیرین کننده هایی مانند نیشکر، شیره افرا، عسل یا آگوا
کربوهیدارت های پالایش شده به سرعت در جریان خون جذب می شوند، که این 
شرایط موجب افزایش سریع و ناگهانی قند خون می شود. هنگامی که قند خون 
افزایش می یابد، سطوح انسولین نیز افزایش می یابد تا قند خون را از جریان خون 
خارج کرده و وارد سلول ها کند. با این وجود، سطوح بالای انسولین برای افراد مبتلا 
به آکنه خوب نیست. انسولین هورمون های آندروژن را فعال تر می سازد و فاکتور رشد 
شبه انسولین IGF( 1-1( را افزایش می دهد. این شرایط به توسعه آکنه در نتیجه رشد 

سریع تر سلول های پوست و افزایش تولید سبوم منجر می شود.
از سوی دیگر، رژیم های غذای کم گلیسمی که قند خون یا سطوح انسولین را به طور 

قابل توجهی افزایش نمی دهند با کاهش شدت آکنه پیوند خورده اند.
محصولات لبنی

 مطالعات بسیاری پیوند بین محصولات لبنی و شدت آکنه را در نوجوانان نشان داده 
اند. همچنین، دو مطالعه نشان داده اند جوانانی که به طور منظم شیر یا بستنی مصرف 

می کردند، چهار برابر احتمال بیشتری داشت به آکنه مبتلا شوند.
با این وجود، مطالعاتی که تا به امروز انجام شده اند بیشتر بر نوجوانان و جوانان 
متمرکز بوده و تنها ارتباط بین شیر و آکنه را نشان داده و رابطه علت و معلولی را 
ارائه نکرده اند. این که شیر چگونه به بروز آکنه منجر می شود همچنان به طور دقیق 

مشخص نیست، اما چند فرضیه وجود دارند.

شیر، مستقل از اثراتی که روی قند خون دارد، سطوح انسولین را افزایش می دهد که 
ممکن است شدت آکنه را افزایش دهد.

همچنین، شیر گاو حاوی اسید آمینه هایی است که کبد را برای تولید IGF-1 بیشتر 
تحریک می کنند، که پیوند آن با بروز و توسعه آکنه مشخص شده است.

فست فود 
آکنه با مصرف یک رژیم غذایی سبک غربی که سرشار از کالری، چربی و کربوهیدارت 
های پالایش شده است، ارتباط دارد. فست فودها، از قبیل همبرگرها، ناگت ها، هات 
داگ ها، سیب زمینی سرخ شده، نوشابه های گازدار و میلک شیک ها که از اجزا اصلی 

رژیم غذایی غربی هستند، ممکن است خطر ابتلا به آکنه را افزایش دهند.
این که چرا خوردن فست فود ممکن است خطر ابتلا به آکنه را افزایش دهد، 
همچنان به طور دقیق مشخص نیست، اما برخی پژوهشگران به این نکته اشاره دارند 
که فست فود ممکن است بیان ژن را تحت تاثیر قرار دهد و سطوح هورمونی را به 

روشی تغییر دهد که موجب بروز آکنه شود.
غذاهای سرشار از چربی های امگا-۶

 رژیم های غذایی حاوی مقدار زیاد از اسیدهای چرب امگا-6، مانند رژیم غذایی 
غربی، با افزایش سطوح التهاب و آکنه پیوند خورده اند.

این می تواند به دلیل آن باشد که رژیم غذایی غربی حاوی مقدار زیادی ذرت و 
روغن های سویا است، که سرشار از چربی های امگا-6 هستند، و مواد غذایی حاوی 
چربی های امگا-3، مانند ماهی و گردو، چندان جایی در این رژیم های غذایی ندارند.

این عدم تعادل اسیدهای چرب امگا-6 و امگا-3 بدن را وارد یک وضعیت التهابی می 
کند که ممکن است شدت آکنه را افزایش دهد.

در مقابل، مصرف اسیدهای چرب امگا-3 ممکن است سطوح التهاب را کاهش دهد 
و مشخص شده است که شدت آکنه را نیز کاهش می دهد.

شکلات 
شکلات از دهه 1920 تاکنون به عنوان یکی از محرک های احتمالی آکنه مورد توجه 

بوده است، اما تا به امروز اجماع در این زمینه حاصل نشده است.
چندین نظرسنجی غیر رسمی خوردن شکلات را با افزایش خطر ابتلا به آکنه پیوند 
داده اند، اما آنها برای تایید این که شکلات از دلایل بروز آکنه است، کفایت نمی کنند.

مطالعه ای جدیدتر نشان داده است که مردان مستعد آکنه که 25 گرم شکلات 
تلخ 99 درصد در روز مصرف می کردند، تنها پس از گذشت دو هفته با افزایش تعداد 
ضایعات آکنه مواجه شدند. این که چرا شکلات ممکن است موجب افزایش آکنه 
شود، همچنان به طور دقیق مشخص نیست، اگرچه یک مطالعه نشان داده است که 
مصرف شکلات موجب افزایش واکنش پذیری سیستم ایمنی به باکتری های مسبب 
آکنه می شود، که ممکن است به توضیح رابطه بین مصرف شکلات و افزایش شدت 

آکنه کمک کند.
پودر پروتئین آب پنیر

 پروتئین آب پنیر یک مکمل غذایی محبوب است. این محصول سرشار از اسید آمینه 
ها لوسین و گلوتامین است. این اسید آمینه ها رشد سلول های پوست را تقویت می 
کنند و سرعت تقسیم آنها را افزایش می دهند، که این شرایط ممکن است به بروز 

آکنه منجر شود.
همچنین، اسید آمینه های موجود در پروتئین آب پنیر می تواند در تحریک بدن 
به تولید سطوح بیشتر انسولین نقش داشته باشد، که این شرایط با بروز آکنه پیوند 

خورده است.
چندین مطالعه پیوند بین مصرف پروتئین آب پنیر و آکنه در ورزشکاران مرد را 
گزارش کرده اند. مطالعه ای دیگر نیز پیوند مستقیم بین شدت آکنه و تعداد روزهای 

مصرف مکمل پروتئین آب پنیر را نشان داد.
غذاهایی که به آنها حساسیت دارید

 آکنه اساسا به عنوان یک بیماری التهابی در نظر گرفته می شود. این حقیقت که 
مصرف داروهای ضد التهابی، مانند کورتیکواستروئیدها، درمانی موثر برای آکنه شدید 
و افراد مبتلا به آکنه که با افزایش سطوح مولکول های التهابی در بدن خود مواجه 

هستند، محسوب می شود، پشتیبان این مساله است.
حساسیت های غذایی یکی از مواردی است که غذا ممکن است به بروز التهاب در 
بدن منجر شود. حساسیت های غذایی زمانی رخ می دهند که سیستم ایمنی بدن 
انسان غذا را به اشتباه به عنوان یک تهدید شناسایی کرده و حمله به آن را آغاز می 

کند.
این شرایط به سطوح بالای مولکول های التهابی موجود در بدن منجر می شود، که 

ممکن است تشدید آکنه را به همراه داشته باشد.
از آنجایی که سیستم ایمنی بدن انسان می تواند به مواد غذایی مختلفی واکنش 
نشان دهد، بهترین روش برای یافتن محرک ها استفاده از یک رژیم غذایی حذفی زیر 

نظر متخصص تغذیه است.
در رژیم غذایی حذفی مصرف برخی مواد غذایی به طور موقت محدود می شود تا 
محرک ها حذف شده و علائم تسکین یابند، سپس مواد غذایی به طور سیستماتیک 

اضافه می شوند، در شرایطی که علائم و الگوها زیر نظر قرار دارند.
در عوض چه چیزی بخوریم 

اگرچه مواد غذایی که در بالا به آنها اشاره شد به بروز آکنه منجر می شوند، برخی 
مواد غذایی و مواد مغذی نیز وجود دارند که ممکن است به حفظ سلامت پوست 

کمک کنند.
اسیدهای چرب امگا-۳ 

اسیدهای چرب امگا-3 از خواص ضد التهابی برخوردار هستند، و مصرف منظم آنها 
با کاهش خطر ابتلا به آکنه پیوند خورده است.

پروبیوتیک ها 
پروبیوتیک ها سلامت روده و تعادل میکروبیوم را بهبود می بخشند، که این شرایط 

با کاهش التهاب و خطر کمتر ابتلا به آکنه پیوند خورده است.
چای سبز 

چای سبز حاوی پلی فنول هایی است که با کاهش التهاب و تولید سبوم پیوند 
خورده اند. عصاره چای سبز نیز در صورت استفاده موضعی می تواند شدت آکنه را 

کاهش دهد.
زردچوبه 

زردچوبه حاوی پلی فنول کورکومین است، که از خواص ضد التهابی سود می برد 
و می تواند به تنظیم قند خون، بهبود مقاومت به انسولین و مهار رشد باکتری های 

مسبب آکنه کمک کند.
ویتامین های A، D، E و روی 

این مواد مغذی نقشی کلیدی در سلامت پوست و سیستم ایمنی ایفا می کنند، و 
مشخص شده است از بروز آکنه پیشگیری می کند.

رژیم های غذایی سبک پالئولیتیک 
رژیم های غذایی پالئو سرشار از گوشت بدون چربی، میوه ها، سبزیجات و مغزهای 
خوراکی هستند و از محتوای کم غلات، لبنیات و حبوبات برخوردار هستند. این قبیل 

رژیم های غذایی با کاهش قند خون و سطوح انسولین پیوند خورده اند.
رژیم های غذایی سبک مدیترانه ای 

یک رژیم غذایی مدیترانه ای سرشار از میوه ها، سبزیجات، غلات کامل، حبوبات، 
ماهی و روغن زیتون است و میزان لبنیات و چربی های اشباع در آن کم است. این 

رژیم غذایی نیز با کاهش شدت آکنه پیوند خورده است.

 

رشد عضلات بدن انسان ردپایی ژنتیک در ژن های 
این بخش از بدن فرد برجای می گذارد که باعث می 
شود رشد آنها در آینده با توجه به این نوع اطلاعات 

ذخیره شده با سرعت بیشتری انجام شود.

تحقیقات تازه پژوهشگران دانشگاه کیله در انگلیس 
نشان می دهد که عضلات اسکلت بدن انسان دارای 
حافظه ژنتیکی هستند که در جریان هر بار رشد 
اطلاعاتی در آنها ذخیره می شود تا رشد بعدی با 

سهولت بیشتری صورت بگیرد.
کشف شواهدی از وجود حافظه در عضلات انسان 
ها نه تنها درک شیوه رشد این عضلات در اثر انجام 
تمرینات ورزشی و برنامه های بازپروری را تسهیل 
می کند، بلکه بررسی تاثیرات طولانی مدت داروهای 
مختلف بهبود عملکرد عضلات بر این بخش از بدن را 

بهتر ممکن می کند.
هشت  عضلات  شرایط  بررسی  این  جریان  در 
فرد مذکر در یک بازه زمانی 22 هفته ای و تاثیر 
تمرینات ورزشی بر عضلات آنها و سپس توقف این 
تمرینات مورد توجه قرار گرفت. نتایج این تحقیق 
حاصل تحلیل 850 هزار بخش ژنومیک در بدن 

افراد است.
تحقیق یادشده همچنین منجر به شناسایی ژن 
مربوط  های  ژن  که حساسیت  خاصی شده  های 
به حافظه عضلات را تنظیم می کنند. پژوهشگران 
امیدوارند این کشف به مداوای قهرمانان ورزشی پس 

از وارد آمدن آسیب و جراحت به آنها کمک کند.

گوگل تاخیر پرواز هواپیماها را پیش بینی عضلات انسان هم حافظه دارند !
می کند

گوگل با استفاده از هوش مصنوعی تاخیر پروازهای مختلف را با 80 درصد صحت پیش 
بینی می کند.

گوگل می تواند قبل از شرکت هواپیمایی، وجود تاخیر در پرواز را به مسافران اطلاع دهد.
این شرکت با استفاده از هوش مصنوعی می تواند تاخیر در پروازهای تجاری را به طور 
دقیق پیش بینی کند. گوگل با استفاده از سوابق اطلاعات خطوط هواپیمایی از جمله 

مربوط به تاخیرهای پرواز، مشکلات آتی را نیز پیش بینی می کند.
این شرکت ادعا می کند با روش مذکور می تواند تاخیر را با 80 درصد صحت تخمین 
بزند. البته گوگل هنوز تایید نکرده از چه نوع سوابق اطلاعاتی برای پیش بینی تاخیر 

استفاده می کند. 
Google Flights تنها تاخیرهایی را نشان می دهد که احتمال وقوعشان بیش از 80 
درصد است. این پیش بینی ها همراه نام شرکت هوایی و دلیل تاخیر نشان داده می شوند.

خودروی خودران تحویل محموله رونمایی شد
یک استارت آپ آمریکایی از خودرویی خودران برای ارسال محموله و بار رونمایی کرده 

است.
روز گذشته استارت آپ Nuro از یک خودروی خودران برای تحویل محموله رونمایی 
کرد.   دیو فرگوسن و جیاجون ژو و دومهندس سابق پروژه خودروی خودران گوگل این 
استارت آپ را راه اندازی کرده اند. البته هنوز جزییات فنی این خودرو مشخص نیست. اما 
به گفته کارشناسان وسیله نقلیه مذکور کاملا خودران است. همچنین خودروی »نورو« از 
مواد بسیار سبک ساخته شده و ابعاد آن نصف یک خودروی معمول است. علاوه برتمام 
این موارد در خودرو دو محفظه مجزا برای قرار دادن بار در نظر گرفته شده که می توان در 
هرکدام از آنها را با توجه به محموله خودرو تغییراتی داد، مانند قرار دادن یخچال در محفظه 
برای ارسال میوه و موادغذایی. شیوه کار این خودرو بسیار ساده است. در مبدا محموله ها و 
بار در خودرو قرار می گیرد تا به آدرس دریافت کننده ارسال شود.   این استار ت آپ اعلام 
کرده این خودرو برای  استفاده محلی ساخته شده است. بنابراین در اتوبان ها ظاهر نمی 
شود. البته هنوز مشخص نیست خودروی مذکور چه زمان به طور تجاری عرضه می شود.  

استفاده از آب درمانی برای بیماری 
کلیه پلی کیستیک

محققان انستیتو و بیمارستان وست مید استرالیا، روش بی خطر، ارزان و 
موثری را برای درمان بیماری کلیه پلی کیستیک ارائه داده اند که شامل نوشیدن 
مقادیر کافی آب است.  این محققین مطالعات بالینی را انجام داده اند و تست 
کرده اند که آیا نوشیدن مقادیر کافی آب می تواند پیش از این که پیشرفت 
بیماری کلیه پلی کیستیک منجر به نارسایی کلیه شود، به درمان آن کمک 
PREVENT- کند یا خیر.   در این مطالعه که دکتر رانگان و همکارانش آن را

ADPKD نامیده اند، به بررسی این امر پرداخته اند که آیا مصرف آب می 
تواند تشکیل کیست را در کلیه ها کاهش دهد یا خیر. به عقیده رانگان مصرف 
آب مانع از عملکرد هورمونی می شود که رشد کیست ها را مقدور می سازد. 
متاسفانه نیمی از بیمارانی که مبتلا به کلیه پلی کیستیک هستند، در نهایت 
مبتلا به نارسایی کلیوی می شوند و در نتیجه ناچار به انجام دیالیز دائمی یا 
پیوند کلیه هستند. در صورتی که ادعای این مطالعه مبنی بر موثر بودن مصرف 
آب اثبات شود، می توان نوشیدن مقادیر کافی آب را درمانی برای جلوگیری 
از پیشرفت آسیب کلیوی ناشی از رشد کیست ها دانست. بیماری کلیه پلی 
کیستیک، یک مشکل ارثی و ژنتیکی است که در آن ها صدها کیست کوچک 
یا کیسه های مملو از مایع در بافت کلیوی سالم رشد می کنند. این کیسه ها در 
نهایت کل بافت سالم را در بر می گیرند و موجب تخریب بافت کلیوی و کاهش 

عملکرد آن می شوند.

رابطه رژیم غذایی و آکنه 

یک شرکت سوئیسی بلندگوی هوشمندی ساخته که قابلیت تقلید صدا و نور 
را در خانه دارد و با این شیوه خانه را در برابر سارقان محافظت می کند.

به تازگی بلندگویی به نام Kevin ساخته شده که صحنه ها و اصوات  یک 
فرد را تقلید می کند تا  در غیاب صاحبخانه محل زندگی او را در برابر سارقان 

محافظت کند. استارت آپ سوئیسیMitipi که در حوزه امنیت خانگی فعالیت 
می کند این بلندگو را با الهام از شخصیت کودک )کوین( در فیلم تنها در خانه 
ساخته است. این دستگاه هم مانند شخصیت اول فیلم از حقه های جالبی برای 
حفظ امنیت خانه استفاده می کند. بلندگوی مذکور به وای فای متصل می شود 
و در حقیقت شبیه یک هم اتاقی مجازی است و وجود فردی در خانه را شبیه 
سازی می کند. علاوه برآن، بلندگو  دارای یک حسگر روشنایی است و نوعی 
نور سفید تولید می کند. همچنین دارای نور قابل تنظیمRGB است. بلندگوی 
کوین به طور هوشمند متوجه می شود چه زمان باید مکان را روشن کند و 
حتی می تواند نور تلویزیون را شبیه سازی کند. در کنار این  موارد کوین یک 
بلندگوی 5واتی دارد که انواع سروصداهایی که در خانه شنیده می شود را تقلید 
می کند، مانند صدای راه رفتن، نواختن ساز و غیره.  تنظیمات صدا و نور را می 
توان با دکمه هایی روی دستگاه یا از راه دور به وسیله اپلیکیشن تعیین کرد. 
کوین با اتکا بر الگوریتم هایی فعالیت می کند که با توجه به مکان، زبان و زمان 

و آب وهوا وجود یک فرد در خانه را شبیه سازی می کند. 

یک واکسن سرطان که توسط محققان دانشگاه 
آزمایشات،  طول  در  است،  یافته  توسعه  استنفورد 

تومورها را در موش ها نابود کرد.
دانشگاه  توسط محققان  واکسن جدید که   یک 
استنفورد ابداع شده، توانست تومورهای موش ها را از 
بین ببرد.روش درمان، ترکیبی از مولکول های ساخته 
بالینی  شده است که در حال حاضر در آزمایشات 
مورد آزمایش قرار می گیرد تا تایید کنند که آیا آنها 
ایمن هستند.محققان این دانشگاه واکسن موسوم به 
"واکسن سرطان" را در طول آزمایش ها روی موش ها 
آزمایش کردند و مشاهده نمودند که پتانسیل بالایی 
در از بین بردن تمام تومورها دارد. مبارزه با این بیماری 
با پیشرفت در روش های تشخیص سرطان و تعداد 
بیشتری از مطالعات که به دنبال کشف علت سرطان 
هستند، در حال پیشرفت است. با این حال، کار بر 
روی واکسن سرطان ممکن است مهمتر از همه چیز 
باشد، زیرا این پتانسیل را دارد که در نهایت جهان 
بخشد.سیستم  نجات  مهلک  بیماری  این  شر  از  را 
ایمنی بدن توانایی از بین بردن تومورها را دارد، اما 
در برابر سرطان، به افزایش قدرت قابل توجهی نیاز 

دارد.گروهی از محققان دانشگاه استنفورد حدود 20 
مولکول و چندین آنتی بادی را روی موشها آزمایش 
کردند تا ببینند کدامشان، سلول های ایمنی را فعال 
می کنند و به آنها در از بین بردن تومور کمک می کنند. 
ظاهرا آنها ترکیبی قوی پیدا کرده اند.محققان ابتدا با 
موش ها  پوست  زیر  در  سرطانی  سلول های  تزریق 
موجب ایجاد تومور شدند. پس از تزریق ترکیب های 
مختلفی از مولکول ها بر روی آنها، یک ترکیب، بهترین 
ترکیب شامل "CpG"، یک  داد.این  نشان  را  نتایج 
پروتئین  علیه  آنتی بادی  یک  و  دی.ان.ای  از  قطعه 
سلول ایمنی موسوم به "OX40" است.دکتر "رونالد 
لوی"، نویسنده ارشد این مطالعه گفت: هنگامی که 
ما از این دو عامل با هم استفاده می کنیم، می بینیم 
که منجر به حذف تومورها در سراسر بدن می شود.

تقریبا  خودکار  طور  به  مولکول ها  وی،  گفته  طبق 
در  تزریق  هنگام  حال،  این  با  ندارند.  تاثیری  هیچ 
ترکیب، تومورهای موش در کمتر از 10 روز ناپدید 
شدند. سپس در کمتر از 20 روز، حتی تومورهایی 
که تحت تزریق مستقیم مولکول ها قرار نگرفته بودند 
نیز ناپدید شدند.وی و همکارانش همچنین ترکیبی 

به  ابتلا  خطر  که  کردند  تست  موش ها  روی  بر  را 
تومورهای پستان را بالا می برد. در موش هایی که دو 
تومور داشتند، تزریق ترکیب به یکی از تومورها ضمن 
از بین بردن آن، مانع رشد دومی نیز شد.این ترکیب 
همچنین ظهور تومورهای سینه جدید را متوقف کرد.

محققان بر این باورند که واکسن سرطانی که آنها 
کشف کرده اند، مقرون به صرفه است، زیرا تنها یک 
تزریق برای فعال کردن سیستم ایمنی بدن علیه همه 
تومورها کافی است. علاوه بر این، بعید است که منجر 
به عوارض جانبی نامطلوب، که در روش های دیگر از 
تحریک سیستم ایمنی حاصل می شد، شود. محققان 
آزمایشات انسانی را آغاز کرده اند که شامل 15 بیمار 
مبتلا به لنفوم با درجه پایین می باشد.  اگر آزمایشات 
موفقیت آمیز باشد، دکتر "لوی" معتقد است درمان 
برای از بین بردن بسیاری از انواع تومورها مفید خواهد 

بود.
وی امیدوار است که در آینده پزشکان این ترکیب 
مولکول ها را به تومورهای بیمار مبتلا به سرطان تزریق 
کنند، به طوری که وقتی که آنها از بین بروند، هیچ 

شانسی برای بازگشت سرطان وجود نداشته باشد.

این بلندگو خانه را از شرسارقان محافظت می کند

واکسنی که تومورهای سرطانی موش ها را از بین برد
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مدیرعامل شرکت گاز استان قم خبر داد

گازرسانی به 13 روستا در بخش قمرود 

مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت: به 13 روستا در بخش قمرود با استفاده از 64 هزار 
متر لوله پلی اتیلن گازرسانی شده است.

حسین محمدی با اشاره به عملیات گازرسانی به بخش قمرود اظهار کرد: سال گذشته 
عملیات اجرایی به گازرسانی به این بخش آغاز شد و به 13 روستا در بخش قمرود با استفاده 
از 64 هزار متر لوله پلی اتیلن گازرسانی کردیم، شبکه گاز در این بخش در حال تست است 

و تا سه ماه آینده انشعاب های گاز مردم بخش قمرود نصب می شود.
وی ادامه داد: در شهرک ظهور در منطقه جمکران، برخی از منازل به دلیل عدم داشتن 
مجوز ساخت، انشعاب گاز دریافت نکردند. با مجوز شورای تامین، گازرسانی به آن شهرک را 
از سال گذشته آغاز کردیم و در صورت ارائه پروانه ساختمان از سوی مردم منطقه جمکران 

به منازل آن ها گازرسانی خواهیم کرد.
مدیرعامل شرکت گاز استان قم افزود: مردم نباید در مناطقی که کاربری مسکونی ندارد، 
اقدام به ساخت و ساز کنند، چنین اقدامی موجب به هم ریختن نظم و انضباط شهری 

می شود و شرکت گاز حق گازرسانی به منازل فاقد پروانه ساخت را ندارد.
محمدی گازرسانی به مناطق تازه ساخت را نیازمند تجمیع مشترکین دانست و تصریح 
کرد: در مناطق شهری برای گازرسانی به مشترکین جدید، باید تعداد این مشترکین به 
یک میزان برسد و آن ها درخواست بدهند تا با انتخاب پیمانکار به این مشترکین جدید 

گازرسانی کنیم.
وی ادامه داد: ملاقات مردمی هر هفته روزهای سه شنبه از ساعت 8:30 صبح تا 12 انجام 

شده و مردم می توانند برای این ملاقات هماهنگی های لازم را از روز دوشنبه انجام بدهند.
مدیرعامل شرکت گاز استان قم در پایان خاطرنشان کرد: دریافت هزینه خدمات مستمر 
توسط این شرکت براساس مصوبه شورای اقتصاد بود، البته هیأت عمومی دیوان عدالت اداری 
این مصوبه را لغو کرد و در این راستا در شرکت گاز براساس دیوان عدالت اداری عمل می شود.

حجت الاسلام والمسملین رفیعی: 

باید فاصله میان مردم و مسئولان را کم کرد 
عضو هیات علمی جامعه المصطفی العالمیه یکی از بالاترین خطرات در نظام جمهوری 
اسلامی را فاصله افتادن میان مردم و مسئولان دانست وگفت: برای نظام اسلامی بد است که 

مسئولان خود را جدای از مردم بدانند، لذا باید محافظت ها را کم کرد. 
حجت الاسلام والمسملین ناصر رفیعی در سخنرانی پیش از خطبه های نمازجمعه قم در 
مصلای قدس قم، مردمی بودن را یکی از ویژگی های پیامبر)ص( دانست و اظهار داشت: 

مسئولان باید با مردم و بین آنان باشند تا مردم آنان را از خود بدانند.
وی با بیان اینکه در کشور اینقدر خطر نیست که نیاز به این حد از محافظت باشد تاکید 
کرد: بسیاری از حفاظت ها تشریفاتی هستند، معنا ندارد فرماندار، استاندار، شهردار و مدیران 
کل خود را از مردم جدا کنند بلکه باید مسئولان بین مردم بیاید و با آنان ارتباط داشته باشند.
عضو هیات علمی جامعه المصطفی العالمیه با تاکید بر اینکه مردم از صداقت ناراحت نمی 
شوند و نباید به آنان وعده دروغ داد گفت: نباید در میان مردم یاس و ناامیدی ایجاد کرد چرا 
که با نگاه به عملکرد انقلاب اسلامی شاهد تغییرات چشمگیر در کشور هستیم به طوری که 
در صنایع، زیرساخت ها و علوم مختلف پیشرفت های گسترده ای صورت گرفته است، روزی 

در ساخت گلوله مشکل داشتیم ولی امروز شهرهای موشکی در کشور وجود دارد.
وی ادامه داد: خیانت اجتناب ناپذیر است به طوری که در حکومت امیرالمومنین هم 
برخی کارگزاران خائن نیز وجود داشت ولی امام علی)ع( با متخلفات با قاطعیت و با فوریت 

برخورد می کرد.
وی در ادامه با بیان ویژگی های فرهنگ فاطمی گفت: امروز آسیب هایی از جمله کم شدن 
ادب، احترام و حیا، کاهش ازدواج و افزایش طلاق ، گریبان گیر خانواده ها شده است که 

الگوگیری از فرهنگ فاطمی تمام مشکلات را برطرف می کند.

استاندار قم:

55 درصد اقتصاد استان قم مربوط به
 بخش خدمات است 

استاندار قم گفت: 55 درصد از اقتصاد استان مربوط به بخش خدمات است که بخش 
گردشگری نیز جزئی از آن است.

سید مهدی صادقی  با اشاره به ظرفیت های استان قم اظهار کرد: این استان ظرفیت های 
زیادی در زمینه فناوری اطلاعات دارد و به همین دلیل امکان ایجاد شغل های زیادی از طریق 

پرداختن به صنایع فرهنگی در قم است.
وی ادامه داد: 55 درصد از اقتصاد استان قم مربوط به بخش خدمات است که بخش 
گردشگری نیز جزئی از آن است، در این راستا تلاش کردیم با ایجاد زیرساخت های لازم 
برای بخش خدمات و گردشگری در استان، زمینه را برای ایجاد شغل جدید در استان فراهم 
کنیم، گرچه که اقدامات خوبی در این زمینه صورت گرفت، اما هنوز این اقدامات کافی نیست.
آموزش  دارد،  استان، وحدت رویه وجود  بحران در  برای مدیریت  افزود:  قم  استاندار 
و ساماندهی نیروهای امدادی قم در این زمینه به خوبی صورت گرفته است. نیروهای 
امدادرسان استان در جریان زلزله اخیر استان کرمانشاه جزو نخستین نیروهایی بودند که به 

مناطق زلزله زده رسیدند و به مردم در آن مناطق امدادرسانی کردند.
صادقی در پایان خاطرنشان کرد: مدیران و نیروهای امدادی در هنگام وقوع بحران برای 
کنترل اوضاع و مدیریت بحران، باید آرامش خودشان را حفظ کنند و رسیدن به این سطح 
از توانایی، نیاز به آموزش های لازم پیش از وقوع بحران دارد و باید از تجربیات دیگر در این 

زمینه استفاده کنیم.

مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم خبر داد

مصرف سالیانه 120 هزار تن گندم در استان قم 
مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: تولید گندم در استان حدود 20 
هزار تن در سال است، اما مصرف سالیانه گندم استان قم حدود 120 هزار تن است و گندم 

مورد نیاز استان از مناطق مختلف کشور تامین می شود.
مجید آوری فرد با اشاره به تنوع کیفیت نان در استان قم اظهار کرد: کیفیت نان ها در استان 
متفاوت است، اما براساس ارزیابی صورت گرفته، نان سنگک استان قم طی سال های اخیر 

جزو نان های باکیفیت در کشور بوده است.
وی ادامه داد: نان با کیفیت وابسته به گندم خوب و آرد خوب است، در کشور برای پخت 
نان از گندم داخلی استفاده می شود و گندم وارداتی تنها برای تولید کالاهای صادراتی مورد 

استفاده است.
مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم افزود: کیفیت گندم در استان توسط 
اداره غله مورد نظارت قرار می گیرد، تولید گندم در استان حدود 20 هزار تن در سال است، اما 
مصرف سالیانه گندم استان قم حدود 120 هزار تن است و گندم مورد نیاز استان از مناطق 

مختلف کشور تامین می شود.
آوری فرد در پایان آرد مورد استفاده در نانوایی های استان قم را در حد استاندارد دانست و 
خاطرنشان کرد: این آرد توسط اداره کل استاندارد مورد بازرسی قرار می گیرد و کیفیت آن 

در آزمایشگاه توسط کارشناسان متخصص سنجیده می شود.

رئیس اتحادیه نانوایان استان قم:

نانوایی بهترین آزمایشگاه برای تعیین کیفیت 
آرد است

رئیس اتحادیه نانوایان استان قم گفت: بهترین آزمایشگاه برای تعیین کیفیت آرد، نانوایی 
است، زمانی می توان گفت که یک آرد کیفیت خوب دارد که بتوان نان خوبی از آن آرد 

تولید کرد. 
 علی اکبر زارعی با اشاره به کیفیت پایین آرد در استان قم اظهار کرد: کیفیت آرد تحویلی 
به نانوایی های استان پایین است و به دلیل همین کیفیت پایین آرد، نان تولید شده در 

نانوایی های استان قم بی  کیفیت می شود.
وی ادامه داد: گندم مورد نیاز استان قم از مناطق مختلف کشور به استان وارد می شود، 
به همین دلیل اختلاط درست گندم ضروری است این در حالی است که آرد تحویلی 
به نانوایی های استان قم یک دست نیست. رئیس اتحادیه نانوایان استان قم افزود: بهترین 
آزمایشگاه برای تعیین کیفیت آرد، نانوایی است، زمانی می توان گفت که یک آرد کیفیت 
خوب دارد که بتوان نان خوبی از آن آرد تولید کرد و در غیر این صورت کیفیت آن آرد خوب 
نیست. زارعی استان قم را مصرف کننده گندم دانست و تصریح کرد: باید گندمی به استان 
وارد شود که کیفیت بالایی داشته باشد، آردی که اکنون وارد استان قم می شود و به دست 

نانوایی ها می رسد و حداقل استانداردها را دارد.
وی در پایان خاطرنشان کرد: از جمله عوامل موثر در بحث ارتقای کیفیت نان، انگیزه نانوایان 
است، نانوایی که دچار مشکلات اقتصادی است، انگیزه ای ندارد که برای ارتقای کیفیت نان 

خود تلاش کند.

مصاحبه با شهرام جزایری هنوز جذابیت های خاص خودش را دارد. مردی که بزرگترین 
و پر سر و صدا ترین پرونده دهه هشتاد را دارد.آن روزها، در جریان محاکمه اش، بخش 

های مهمی از صفحات روزنامه ها به داستان پرونده وی اختصاص داشت.
 دوره ای را در زندان گذراند که سیاست ایران ،مانند اقتصاد و اجتماعش آبستن حوادث 
متعددی بود. سال 1388 ، در جریان رقابت های انتخاباتی ، وقتی نامش از سوی احمدی 
نژاد، رییس جمهور مستقر و کاندیدای دهمین دوره ریاست جمهوری در برابر مهدی 
کروبی دیگر کاندیدای حاضر در این رقابت برده شد،دوباره بر سر زبان ها افتاد . اولین 
مصاحبه با شهرام جزایری وقتی انجام شد که وی تازه از زندان بیرون آمده بود، برنامه 
هایی برای بازگشت به فعالیت های اقتصادی داشت، اما به قول خودش زنگار زندان از 
تنش شسته نشده بود. این بار اما از پس گذشت سالیان آزادی ، اعتماد به نفس پیشینش 
را باز یافته و برنامه های بزرگی در سر دارد.از ساخت هتلی در کنار برج ترامپ در قلب 
اقتصادی دنیا، واشنگتن حرف می زند، از معرفی ارز دیچیتالی شهرام کوین و شرکت 
سرمایه گذاری شهرام در جهان. می گوید یا راهی پاناماست، یا هنگ کنگ یا ایسلند. از 
اعتبارش می گوید و مدعی است به دلیل شرایط ویژه اش قصد فعالیت اقتصادی در داخل 
ایران را ندارد و بیشتر بر ایرانیان خارج از کشور و دارایی هایشان حساب باز کرده است. 
داستان بازگشت شهرام جزایری با عرصه اقتصاد داستان جالبی است که گوشه هایی از 

آن را با حضور در کافه خبر خبرآنلاین تشریح کرد. 
شهرام جزایری می گوید:» از اتهام اخلال در نظام اقتصادی کشور تبرئه شده است.« 
مردی که ادعا دارد شهرام جزایری که در دهه هشتاد محاکمه شد وجود خارجی ندارد 
و او نه به دلیل اتهامات اقتصادی که به دلیل جنبه اجتماعی پرونده اش ، سیزده سال 

در زندان ماند.
* قصد مهاجرت از ایران را دارید؟

باید برای کار اقتصادی از ایران بروم. البته در دنیای جدید آمدن به ایران یا رفتن ازآن و 
هر کشوری معنایی ندارد همانطور که ارزهای دیجیتالی مفهوم جابجایی ارز را تغییر داده 
اند مرزها نیز در حال تغییر است و دیگر نمی توان مانند گذشته در مورد رفتن و آمدن 
از یک کشور صحبت کرد.اما به هر حال برای کار اقتصادی ناگزیر به رفتن هستم. البته 
ممکن است سال آینده برای فعالیت های اجرایی که نیاز به حضور من داشته باشد، ترددم 
بیشتر شود اما به هر حال ایرانی هستند و وطنم را دوست دارم و زندگی خیلی خوبی در 
اینجا داشته و دارم. در ضمن اعتبار خیلی خوبی داشته و دارم لذا چیزی به معنای کندن 

از کشور در برنامه من نیست اما ممکن است تا 5 سال تردد من بیشتر شود.
*اما به نظر می رسد همین سابقه است که شما را از فعالیت اقتصادی در ایران 

بازداشته است.
این هم هست. همین حالا هم بروم یک عده می گویند که وای پول ها را برد اما در کل 
می دانم برایم حاشیه درست می شود، برای همین کار اقتصادی ام را خارج از ایران کلید 

می زنم. یک واقعیت را بگویم.
شرایط ایران برای پرش های من مناسب نیست. در این سال ها هم  تجربه ام بیشتر 
شده  و هم اعداد و ارقام مد نظرم افزایش پیدا کرده است،الان محال است یک طرح 
اقتصادی  کمتر از یک تا میلیارد تا 2 میلیارد دلار بنویسم. نه برای من که شرایط 
کشور برای پرش های بزرگ اقتصادی هیچ کسی مناسب نیست. کارهای بزرگ متاسفانه 

واکنش منفی و حاشیه ایجاد می کند.
خیلی ها،حتی کارشناسان قضایی چهره به چهره با من نشسته اند و تاییدم کرده اند و 
گفتند مشکلی نیست اما وقتی پشت میز نشستند ، من رامحکوم می کردند. نمی خواهم 
در این فضا دوباره سوژه شوم. من که هیچ ، همین محمد جواد لاریجانی بیابان را آباد 
کرده بود و چند شترمرغ در مزرعه گذاشته ، ببیند چقدر برایش حرف می زنند چه برسد 
به من.در سیزده سال زندانم هم هیچ متوقف نشدم حتی در زندان ، می گفتند چرا موبایل 
و اینترنت دارد. من زیر نظر مقام قضایی 50 شرکتم را  مدیریت کردم تا دیونم را بدهم. 

*فکر می کنید چرا فضا این طوری است؟ احتمالا حاشیه ها برای شما ناشی 
از پیش زمینه ذهنی است اما می گویید فضا برای هیچ کس مناسب نیست.

علتش معلوم است. در این جامعه عامه مردم به منابع دسترسی ندارند، از این رو  وقتی 
می بینند کسی کار بزرگ انجام می دهد سریع می گویند از کجا آورده ؟ این ها که مردم 
عادی اند. یک زمانی ، رییس جمهور این مملکت می رفت پشت تریبون می گفت چرا 
وام میلیاردی می دهید ، آن وقت از این طرف این حرف ها را می زد از آن طرف بانک 
ها 130 هزار میلیارد تومان بدهی معوقه داشتند. وقتی رییس جمهور این مملکت این 
حرف ها را می زد از مردم عادی چه توقعی می رود؟ البته بگویم تاثیر حرف های آن آقا 

هنوز هم هست . الان همه ترسو و محافظه کار شده اند . کسی جرات وام دادن ندارد .
 *تمام علتی که می خواهید بروید همین است؟

 بله . شاید منظورتان منع از فعالیت اقتصادی است. من هیچ منع قانونی و حقوقی 
برای فعالیت ندارم.

*حالا چه کاری می خواهید انجام دهید؟
به زودی بزرگترین بانک شهرام را در دنیا علم خواهیم کرد و تصمیم دارم کنار هتل 
آقای ترامپ یک برج با ارتفاع بلندتر بسازم. چند میلیون ایرانی خارج از کشور بیش از 
هزار و 300 تا هزار و  400 میلیارد دلار سرمایه دارند که یکی دو درصد آن مال ماست 
و می توانند متعلق به ما باشد. امیدواریم مدیریت شود و 20 و 25 میلیون دلار فاینانس 
می گیریم و با استفاده از مکانیسم های فوق العاده پیشرفته مثل ارزهای دیجیتالی سقف 
های جدید را می شکنیم. وقتی خبرها به ایران رسید متوجه می شوید.  البته گفتم که 
با ایران و ایرانیان داخل کشور  معامله نداریم. شاید اگر سوءتفاهم ها برطرف شد معامله 

کنیم.
در ضمن می خواهم ارز دیجیتالی "شهرام کوین" را به زودی رونمایی کنم.این ارز 
رمزگذاری شده در جهان معرفی می شود ، همان طور که می دانید مالک "بیت کوین" 
هنوز خودش را معرفی نکرده اما من ارز دیجیتالی ام را با اعتبار و پشتوانه معرفی می کنم.

*واقعا کنار برج ترامپ ، هتل می سازید؟
 بله.

 *یک برنامه واقعی است؟
اقتصادی های بزرگ دنیا برای خودشان یک شاخص اقتصادی تعریف می کنند ،هرچند 
که من بحث شاخص عجیب غریب ندارم. در دنیا فاینانسورها طرح را می گیرند بسته به 
میزان موجه بودن آن بین 70 تا 90 درصد را تامین می کنند . ما برآورد کردیم حدود 
یک میلیارد دلار احداث این ساختمان در واشنگتن به عنوان قلب تصمیم گیری اقتصاد 

جهان هزینه دارد.
نماینده من در واشنگتن که خودش بانکدار با سابقه ای است مذاکرات اولیه را با چند 
فاینانسور داشت و فاینانسور سوئیسی متقاعد شد که 10 درصد آورده از ما باشد، یعنی 
100 میلیون دلار و 900 میلیون دلارهزینه از طریق فاینانس تامین شود تا هتل ساخته 
شود. هنر اصلی شرکت سرمایه گذاری ما یا همان بانک بین المللی تامین همین سرمایه 
اولیه است که به روش "نتورک مارکتینگ" و ارز دیجیتالی رمزگذاری شده شهرام کوین 
تامین می شود. طبق محاسبات هم تا 24 تا 36 ماه آینده احداث این ساختمان به اتمام 
می رسد.به زودی بزرگترین بانک شهرام را در دنیا علم خواهیم کرد و تصمیم دارم کنار 
هتل آقای ترامپ یک برج با ارتفاع بلندتر بسازم. چند میلیون ایرانی خارج از کشور بیش 
از هزار و 300 تا هزار و  400 میلیارد دلار سرمایه دارند که یکی دو درصد آن مال ماست 

و می توانند متعلق به ما باشد. 
 *پس به امریکا می روید؟

 یکی از کارهای من آنجاست، پاناما، هنگ گنک و ایسلند پیشنهادات خوبی به من داده 
اند و امکانات مناسبی می دهند. بالاخره آنها هم من را می شناسند و حاضرند خطوط 
اعتباری بیمه های اعتباری و اتکایی را در اختیارم قرار دهند. من معتقدم سیاسی ها و 

نظامی ها کارگزاران و گماشته های فعالان اقتصادی هستند اما در ایران این طور نیست.
سه سال است می گویم با وزرای اقتصادی دیداری کنم اما اصلا حاضر نیستند مقابل 
من بنشینند. اینجا فعال اقتصادی یا متهم می شود به دزدی و رانت خوری یا اگر هیچ 
کدام این ها نشود، مرفه بی درد شناخته می شود. پس بهتر است بروم جایی که امکاناتی 

را به من می دهد.
 *در حال بررسی هستید؟

 تقریبا انتخابم را کرده ام. قطعی شد می گویم.
*پس به به زودی فعالیت اقتصادی تان را آغاز می کنید؟

در سیزده سال زندانم هم هیچ متوقف نشدم حتی در زندان ، می گفتند چرا موبایل و 
اینترنت دارد. من زیر نظر مقام قضایی 50 شرکتم را  مدیریت کردم تا دیونم را بدهم. 
در همین مقطع، در دوره مدیریت بحران، یعنی زندان یکی را می فروختم و  یکی را 
می خریدم،همه اینها با نظارت دستگاه قضایی بود.بالاخره من از داخل زندان 48 میلیون 
دلار تسویه حساب کردم. به لطف خدا توانستم مدیریت کنم دقیقاً زمانی که قوه قضاییه 
اعلام کرد می توانی بدهی ات را بپردازی، آن را پرداختم. همین یکی - دو سال قبل 10 
دانشگاه اروپایی به من دکترای اقتصادی ممیزی داده اند. نظریه اقتصادی خوبی دارم 

نظریه کاندیدای نوبل می شود اما اینکه جایزه را ببرد الله اعلم.
 *جایزه نوبل؟

احتمال دارد.
آقای جزایری شما در دوران بود که بسته بودی که اتفاقات بزرگی در خارج از 

زندان رخ داد، می خواهم بدانم در این دوران تغییرات جامعه را حس کردید؟
من فکر می کنم مهمترین اتفاقی که رخ داد این بود که اخلاق و ارزش های اخلاقی 
بسیار کمرنگ شد و در برخی موارد از بین رفت. قبلا برخی  به سبیل گربه قسم می 
خورد و پول را پس می دادند اما کار به جایی رسید که ضمانت نامه بانکی  و وثیقه می 
گذاشتند اما پول را می خوردند. من همان زمان در همان محیط بسته این ها را درک 
می کردم. یعنی همه درک می کردند که چه تغییری در حال رخ دادن است و جامعه به 
چه سمتی حرکت می کند.یک زمانی فساد اقتصادی و رانت خواری به معنای کمیسیون 
گرفتن بود مثلًا کسی اعمال نفوذ می کرد تا قراردادی دولتی را بگیرد و دو درصد رشوه 
دریافت کند ، اتفاقی که بعد از دولت اسبق افتاد این بود هزاران میلیارد از منابع مردم 
از مسیر شفاف به مسیر ناشفاف رفت و معاون اول رییس جمهور برای سوء استفاده 

اقتصادی مجرم شناخته شد.
 *زندانیان اقتصادی را در این دوره چه کسانی تشکیل می دادند؟

خرده پاها. به نظر می رسد شما خیلی خوش بین هستید که فکر می کنید من در 
زندان این ها را دیده ام . خیلی از همین کسانی که مرتکب این جرائم شدند خودشان 
در صدر امور بودند،بعد هم فرار کردند و رفتند. راحت بگویم آنچنان که شایسته و 
بایسته بود مجرمان اصلی و افرادی که غارتگران اصلی بودند را ندیدیم.غارتگران اصلی 
الان برای همه شناخته شده اند. این ها که زندان نیامدند ،اگر آمدند هم با عناوین 

سبک آمدند.
مثلًا هیچ وقت کیفرخواست 2 میلیارد دلاری برای کسی صادر نشد. ما با عربستان 
و امریکا در حال جنگ اقتصادی بودیم اما معلوم نشد چطور در دوره جنگ، در بانک 
دشمن با ارز دشمن سرمایه گذاری کردیم. مدیرعامل بزرگترین بانک جهان اسلام هم 
در کازینوها در حال خوشگذرانی است اما فرعی ها آمدند .باید بگویم  فرعی ها، فرعی 
رفتار می کنند. نتایج آن اتفاقات هم امروز روشن است . تورم در حال برگشت است، 
ناامنی اقتصادی وجود دارد و طلبکاران موسسات مالی و اعتباری در خیابان لشگرکشی 
می کنند. چه کسی این مجوزها را داده است پدیده شاندیز محصول حمایت بی حد و 
حصر دولت اسبق بود. این ها 130,000 سهم فروختند و با خانواده های سهامداران ،یک 

میلیون نفر را درگیر این پروژه کردند.
من به نام آقای کروبی 16 تا 17 میلیارد تومان به دیگران کمک کردم. شاید در مقطعی 
دلخور بودم کاری که برای لقمانیان کرد برای من نکرد بالاخره من یک آدم فنی برای 

طیف وسیعی از آن ها بودم .
*شما که خودتان به این پرونده ورود کرده بودید.

من پیشنهاداتی برای حل مشکل داشتم که حالا جای بحثش نیست. منظورم این 
است که دلیل اصلی این بحران رئیس دولت سابق است، الان یک بقالی خطا برود 
دستگاه نظارتی وارد عمل می شوند اما شرکتی بیاید دفتر امور سهام راه بیاندازد و 
130 هزار سهم بفروشد، والا در چنین شرایطی من به عنوان یک فعال اقتصادی می 
ترسم. ایشان راحت اتهام به شخص اول دستگاه قضا وارد می کند، این یعنی ناامنی 

برای من فعال اقتصادی.
 *انگار این مخالفت شما با احمدی نژاد ریشه در سال های قبل دارد وقتی از 

نام شما برای بیرون راندن رقیب بهره برد.
 این ها کارهای بدی بود. ماجرای کمک من به سیاسی ها پیچیده بود. مردم به برخی از 
این آقایان نماینده و مسئول، مثلا آقای کروبی نامه می دادند که کمک کنید، ما هم روی 
این نامه ها می دادیم ، آنها پول را برای خودشان بر نمی داشتند، چه احتیاجی داشتند؟ 
من در کل از طریق سیاسی ها ، چپ و راست و میانه و نمایندگان مجلس و غیر مجلس 
75 تا 80 میلیارد تومان کمک کردم، اصلا این سیصد میلیون تومان از کجا آمد؟ قوه 

قضاییه هم رسیدگی کرد.
من به نام آقای کروبی 16 تا 17 میلیارد تومان به دیگران کمک کردم. شاید در 
مقطعی دلخور بودم کاری که برای لقمانیان کرد برای من نکرد. من یک آدم فنی 
برای طیف وسیعی از آن ها بودم. بعد از اینکه ما را دستگیر کردند؛ در سال 83 ، 170 
نماینده نامه نوشتند قانون عدم الزام به سپردن وثیقه باید اجرایی بشود. ماجرای کمک 
های من همین بود که شرح دادم اما سیاسی بازی های آقای احمدی نژاد داستان 

را وارونه کرد.

ناگفته های شهرام جزایری  از حبس تاکنون؛

ماجرای کمک من به سیاسی ها پیچیده بود 

 سالن بدون بازیگر، اشک های منوچهر اسماعیلی و خنده 
های اکبر عبدی سه بخش پررنگ افتتاحیه سی و ششمین 

جشنواره فیلم فجر بود. 
حاشیه ها و نوع برگزاری جشن افتتاحیه جشنواره فیلم فجر در 
برج میلاد نشان داد که وقت آن رسیده تا مسئولان امر برای 
این مراسم به معنای تام کلمه »تشریفاتی« چاره اندیشی کنند.
جشنی که آنقدر کسالت بار و مطول شده که حتی صاحبان 
خانه یعنی عوامل فیلم و کارگردانان و بازیگران هم رغبتی برای 
حضور در آن ندارند. شاید اگر محمدمهدی حیدریان معاون 
سینمایی ارشاد روی قول چندماه پیش خود که گفت در 
شرایط اقتصاد مقاومتی باید در بودجه برگزاری جشنواره صرفه 
جویی شده و از تشریفات زاید کاسته شود، »حذف این مراسم 

در سال های بعد« یکی از مصادیق آن باشد.
**و اما حاشیه های جشنواره سی و ششم:

*تاخیر همیشگی: طبق معمول، ازدحام و بی برنامگی برای 
ورود حضار به سالن آزاردهنده بود تا جایی که حدود یک 

ساعت کامل افراد ایستاده منتظر ورود بودند. 
*بی حرمتی به خبرنگاران و اهالی رسانه: در حالی که 
گفته می شد جایگاهی برای خبرنگاران درنظر گرفته شده اما 
به محض باز شدن درها و با هجوم مردم به صندلی ها تعداد 
زیادی از خبرنگاران سرپا ماندند تا یک مراسم سه ساعته را با 

رنج و زحمت مضاعف پوشش دهند.
*رفقای جان: تا چشم کار می کرد قریب به اتفاق سالن لبریز 
بود از جمعیت غیرسینمایی و چهره هایی که در پاسخ به این 
پرسش ما می گفتند از دوستان چند ساعته و چند روزه تا 
چند ساله این و آن هستند و کارت دعوت با امدادهای غیبی 

دستشان رسیده است.
احسان  حضور  ظاهرا  تکراری:  اجرای  تکراری  *مجری 
کرمی این سال ها جزو قوانین نانوشته جشنواره های سینمایی 
ست و شاید همین دفعات بالای اجرای این برنامه به صورت 
متوالی باعث کم انگیزگی و یک نواختی اجرای او شده باشد؛ 
اشکالی که متوجه برزگر و کارگردان مراسم هم می شود؛ این 
موضوع بی اختیار آدم را به یاد برخی پیمانکاران دایم البرنده 

بی مناقصه های شهرداری می اندازد.
اعتراض تلویزیونی ها: اوایل برنامه بی نظمی ها به قدری 
بود که تصویربرداران معترض یکی از شبکه های تلویزیونی به 
مدیران پخش اعلام کردند که امکان پوشش مطلوب تصاویر 

برای تلویزیون و مردم وجود ندارد.
*ملی یا بین المللی! مساله این است: در همان اوایل، هم 
مجری و هم ابراهیم داروغه زاده به اشتباه جشنواره ملی را بین 
المللی خطاب کردند گویی خبر نداشتند که سه چهار سالی 

هست که بخش بین المللی آن جدا شده است.
مسعود  برای  سینما:  بیماران  برای  سلامت  *آرزوی 
کیمیایی، ناصر تقوایی، جمشید مشایخی، الناز شاکردوست 
شهاب  به  تسلیتی  عرض  و  شد  بیماری  از  بهبودی  ارزوی 
حسینی و پریچهر قنبری و سارا خویینی ها برای درگذشت 

عزیزانشان.
*جشن فجر انقلاب و تشویق ضدانقلاب؟!: محمدعلی 
نجفی کارگردان سربداران به عنوان اولین تجلیل شونده در 
بیان خاطراتش وقتی به جمله »کوروش آسوده بخواب ما 
بیداریم« از محمدرضا شاه رسید به طرز غیرمنتظره ای تشویق 
سالن را فرا گرفت سپس او از انوار اولین مدیر سینمایی ایران 

که در مراسم حاضر بود قدردانی کلامی کرد.
*صدا مخملی آمد/ اشک هایی که بند نمی آمد: از زمانی 
که کلیپ مربوط به پشت صحنه دوبله های منوچهر اسماعیلی 
به عنوان دومین فرد مورد بزرگداشت و تجلیل مراسم پخش 
بند  او  های  اشک  آمد،  روی سن  او  که  زمانی  تا  می شد، 
نمی آمد. این اولین بار بود که همه جمعیت سالن در هر دو 
طبقه روی پا ایستادند و یک دقیقه تمام برایش دست زدند؛ 
صحبتهای این نابغه دوبلاژ ایران به قدری سنجیده، زیبا و 
احساسی بود که چشم های زیادی را در سالن تر کرد. بی شک 
او و اکبر عبدی ستارگان و به تعبیری ناجیان این جشن بودند.
 *مغضوبین محبوب: در زمان پخش کلیپ های بین مراسم، 
همراه با پخش تصاویر بهروز وثوقی، رضا بیک ایمانوردی و 

محمد علی فردین صدای تشویق حضار بلند می شد. 
*غایب همیشه حاضر: شاید کسی به این نکته توجه نکرد که 
به طور ناخواسته در مراسم افتتاحیه جشنواره فیلم فجر، در زمان 
پخش فیلم ها و گفتار تجلیل شوندگان، رد پای کارگردان فخیم 

و مولف سینمای ملی ایران مرحوم علی حاتمی وجود داشت؛ 
فیلمهای مادر، دلشدگان، کمیته مجازات، هزاردستان، کمال 
الملک و ... و گفته های اسماعیلی، عبدی و ... درباره عظمت 
فجر  فیلم  جشنواره  همین  که  بود  حالی  در  حاتمی  علی 
بیشترین جفا و بی اعتنایی را در زمان حیات علی حاتمی به 
وی کرده بود و از او از بی نصیبان این جشنواره یاد می شود و 
از این نظر بی سیمرغ بودن او را با برخی از نامداران سینمای 

جهان که از اسکار بی نصیب ماندند مقایسه می کنند.
 *»در همه فیلم ها به شما سلام کردم؛ و امروز جواب دادید« 
این دیالوگ را منوچهر اسماعیلی گفت به این معنا که در زمان 
دوبله تک تک فیلم هایی که کار کرده بود از صمیم قلب به 
مردم سلام کرده بود و حالا حضار برای صدا مخملی هنر ایران 

سنگ تمام گذاشتند. 
*شوخی بی وقت: تمسخر مجری

*با جمله به وقت ناهار و به وقت صبحانه ... با فیلم »به وقت 
شام« ابراهیم حاتمی کیا به مذاق عده ای خوش نیامد و او را 

وادار به عذرخواهی کرد.
*یک دل و دو دلبر: اینکه همزمانی برگزاری افتتاحیه و اکران 
بعضی فیلمها باعث شده بود تا اندک عوامل سینمایی حاضر در 
سالن به قصد حضور در اکران شان سالن را ترک کنند هم جزء 

شاهکارهای مسئولین برگزاری بود.
*ناکوک: موسیقی زنده سپنتا که دیرهنگام و طولانی در 
اواخر برنامه برای مهمانان اغلب شام نخورده و تشنه و گرسنه 
گنجانده شده بود باعث ترک سالن توسط تعدادی از مردم شد. 
*مرد شیرین سینما؛ سرمایه ملی: هرقدر اسماعیلی اشک 
درآورد اکبر عبدی چه با حضورش و چه با کلیپی که از او 

پخش شد حضار را از خنده روده بر کرد.
 نابغه تکارناپذیر سینمای ایران برخلاف روال کلیپ های یادبود 
متداول، در کلیپی که از او پخش شد با همسرش بگو مگوهای 

شیرینی داشت که مردم را تا مرز گریه خنداند. 
شوخی های شیرین او با همسرش درباره شیطنت مردان و 
تجدید فراش و اینکه سلبریتی ها چند زن اختیار می کنندتکه 
انداختن با این تعبیر که شریفی نیا متخصص این بحث است و 
چگونگی ازدواجشان و ... با هنرمندی و همراهی همسرش فقط 

از شخصی مثل عبدی بر می آمد.
 وقتی اکبر عبدی به روی سن آمد بارها با شیرینکاری های 

منحصربفرد مانند بمبی سالن را ترکاند.
بوسه به دست و سر همسرش بار دیگر خانواده دوستی و تواضع 

مثال زدنی مرد با اخلاق سینما را به رخ کشید.
*شریفی نیا و عبدی، »تام و جری سینمای ایران«:   
مسعود ده نمکی که برای توصیف عبدی پشت میکروفون رفت 
اکبر عبدی و محمدرضا شریفی نیا را تام و جری سینمای 

ایران نامید. 
*فرشچیان سینمای ایران: اکبر عبدی اسماعیلی را که بارها 
به جای او در فیلمهایش صحبت کرده بود فرشچیان سینمای 

ایران نامید.
*گلایه از عوض کردن سلیقه مردم و ساخت فیلم های 
درپیت: اکبر عبدی به طرز هوشمندانه ای مثل همیشه در 
لفافه طنز از اینکه مدیران و سازندگان اثار سلیقه مردم را به 
سمتی برده اند که فقط فیلمهای درپیت دوست دارند گلایه 

کرد و در ادامه خواستار احیای دوبله در برخی فیلم ها شد.
 سی و ششمین جشنواره فیلم فجر از پنجشنبه 12 بهمن 
با برگزاری آیین افتتاحیه رسما آغاز و تا 22 بهمن به دبیری 

ابراهیم داروغه زاده برگزار خواهد شد. 

متن و حاشیه افتتاحیه سیمرغ سی و ششم 

از کنایه های اکبر عبدی تا تذکر مجری به بازیگران






